
 املاکی ها: هنوز بازار مسکن خود را پیدا نکرده است
محاسبه قیمت مسکن هنوز با دلار ۴۰ هزار تومان

فعالان بازار مســکن اعلام می کنند قیمت مسکن هنوز خود را با دلار ۴۰ 
هزار تومانی عرضه می کند و این در حالیســت که بیگی نژاد نایب رئیس 
اول اتحادیه مشــاوران املاک تهران می گوید با گذشــت ۵۰ روز از سال 

اتفاق خاصی در بخش قیمت  مسکن رخ نداده است.
 گزارش جدید بانک مرکزی از بازار مسکن نشان داد که حتی رکود حاکم 
بر بازار مسکن نیز نمی تواند این فرضیه را در اذهان ایجاد کند که احتمال 
دارد قیمت مســکن کاهش یابد. هر چند در گزارش جدید بانک مرکزی 
نشان داد که قیمت مسکن نسبت به ماه گذشته یعنی اسفند ماه پارسال ۲ 
درصد افزایش دارد اما فعالان و کارشناسان مسکن معتقد هستند که این 
۲ درصد افزایش گزارش شده از سوی بانک مرکزی نمی تواند ملاک تمام 

سطح شهر تهران برای رشد قیمت مسکن باشد.
آنان می گویند هنوز بازار مســکن خود را پیدا نکرده است و باید از خرداد 

ماه منتظر تغییر احتمالی قیمت مسکن باشیم.
برخی از املاکی های ســطح شــهر تهران در گفتگو با خبرنگار »اقتصاد 
آنلاین« اعــلام می کنند که چند روزی اســت که بازار مســکن در حال 
تطبیق خود با شرایط اقتصادی است و احتمال اینکه فروشندگان مسکن 
قیمت مســکن را تغییر دهند و فایل های فروش تغییرات قیمتی داشته 
باشــد وجود دارد.یکی از مشاوران املاک در پاســخ به این پرسش که آیا 
قیمت مســکن در حال حاضر با نرخ دلار ۶۰ هزار تومانی خود را تطبیق 
داده است؟ گفت: هنوز قیمت مسکن در شــهر تهران خود را با قیمت ۵۰ 
هزار تومان و حتی ۶۰ هزار تومان تطبیق نداده است و همچنان خود را با 

قیمت دلاری ۴۰ هزار تومان عرضه می کند.
طبق داده های منتشر شده از سوی بانک مرکزی ایران پیرامون معاملات 
مســکن شــهر تهران، طی فروردین ۱۴۰۳، تعداد معاملات مســکن به 
۱۵۰۸ فقره رســیده که بــدون در نظر گرفتن معاملات فروردین ســال 
۱۳۹۹ )کــه متاثــر از محدودیت هــای کرونایی بــوده( کمترین تعداد 

معاملات مسکن فروردین ماه از سال ۱۳۸۹ تاکنون بوده است.
گفتنی است، کارشناسان اقتصادی و فعالان صنعت ساختمان معتقدند 
که افزایش بی رویه قیمت مسکن طی سال های گذشته اولا سبب شده تا 
افراد کمی قدرت خرید ملک داشته باشــند و از طرفی نیز ثبات نسبی در 
اقتصاد نیز موجب شده خریدان ســرمایه ای و سفته بازان ریسک ورود به 

بازاری که در سقف قیمتی است را نپذیرند.
داوود بیگی نژاد، نایب رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک تهران در پاسخ 
به این پرسش که آیا بازار مســکن از رکود معاملاتی خود خارج شده است؟ 
گفت: میزان معاملات مســکن در تهران طی یک ماه گذشــته کاهش ۷۵ 
درصدی داشته اســت. میزان معاملات مسکن در اســفند ماه سال گذشته 
۶هزار و۱۷۹ مورد بــود این درحالیســت که  میزان معاملات مســکن در 
فروردین ماه امســال به یک هزار و۵۰۸ مورد رســیده که یک روند کاهشی 
۷۵ درصدی را تجربه کرده است.وی با اشاره به اینکه متوسط قیمت هر متر 
مسکن در تهران در فروردین ماه گذشته ۸۱ میلیون و ۶۳۰ هزار تومان بوده 
است که در مقایسه با اسفند ماه رشــد اندک ۲ دهم درصدی و در مقایسه با 
فروردین پارسال رشد ۲۲.۹ درصدی نشــان می دهد ادامه داد: پیش بینی 
در خصوص قیمت مسکن، اجاره بهای مسکن و اینکه آیا مسکن هنوز خود 
را با دلار ۴۰ هزار تومانی عرضه می کند اقدام ناپســندی است و باید اجازه 
دهیم که بازار و مردم رفتار متناســب با نیاز خود را ایجــاد کنند.بیگی نژاد 
در خصوص بازار اجاره مسکن و نزدیک شــدن به فصل نقل و انتقالات بازار 
مسکن گفت: فعالیت دولت نشــان می دهد که بیشترین سیاست دولت در 
بازار مسکن در بخش تنظیم گری و کنترل بازار مسکن به خصوص نظارت بر 
عملکرد اپلیکیشن ها بوده است. پس به اعتقاد بنده آثار تصمیمات دولت در 

سال قبل در حوزه مسکن، احتمالاً امسال نمایان می شود.

مسکن شکست همکاری های تهران- پکن در دولت دوازدهم

قرارداد ۱۰ ساله؛ چرا چابهار برای هندی ها مهم است؟
محمد بیات  مهم ترین اصــل در نظم 
شــبکه ای عدم قرار دادن تمــام تخم مرغ 
کشــور در ســبد یــک یــا چند کشــور 
محدود اســت. ایران با آنکه قدرتی تحت 
تحریم اســت اما به دلیــل موقعیت ممتاز 
ژئوپلیتیکــی، انــرژی ارزان و نیروی کار 
ماهر- نیمه ماهر گزینــه مطلوبی برای هر 
ســرمایه گذار خارجی محسوب می شود. 
در این معادله تهران نیــز به مانند هر واحد 
سیاسی دیگری می تواند با اتخاذ سیاست 
موازنه مثبــت، بهترین پیشــنهاد را برای 
بیشــینه ســازی منافع ملی خود انتخاب 

کند.
 شکســت نظم پیشین و ســرعت گرفتن 
رونــد شــکل گیری و تصلب نظــم جدید 
ایجاب می کند تا دولــت- ملت ها با توجه 
به عدم قطعیت حاکــم در نظام بین الملل 
اقدام به اتخــاذ تصمیمــات راهبردی اما 
کوتاه مــدت کنند. براســاس منطق نظم 
شــبکه ای کشــورها دیگــر در وضعیت 
»اتحاد«، »رقابت« یــا »تخاصم« قطعی 
قرار ندارند، بلکه هر واحد سیاسی می تواند 
در پرونده ای بــا یک کشــور در وضعیت 
»دوســتی« باشــد و در جای دیگر گزینه 
»دشــمنی« را انتخاب نماید! در شــرایط 
عدم قطعیــت قدرت های متوســط مانند 
ایران، ترکیه یا ویتنــام می توانند با اتخاذ 
سیاســت »موازنه مثبت« و تعریف منافع 
و پرونده های مشــترک با تمام قدرت های 
در حال ظهور بــه بیشینه ســازی منافع 
ملی خــود در نظم آنارشــیک بین المللی 

بپردازند.
روز دوشــنبه ۱۳ مه ۲۰۲۴ شرکت دولتی 
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در قراردادی ۱۰ ســاله با ســازمان بنادر 
و دریانوردی ایران قرار شــد تــا مجموعاً 
بیش از ۳۷۰ میلیــون دلار در حوزه تأمین 
تجهیزات استراتژیک بندر شهید بهشتی 
و توسعه مســیرهای حمل ونقل در ایران 
ســرمایه گذاری کند. پــس از امضای این 
قرارداد تاریخی میان مهــرداد بذرپاش و 
سارباناندا سونووال وزیر بنادر و کشتی رانی 
هند، ســوال کلیدی بسیاری از تحلیلگران 
آن اســت که تصمیم فوق براســاس چه 
سیاستی اتخاذ شده است؟ دولتی ها اصرار 
دارند که توافق با هندی ها بر توســعه بندر 
شهید بهشتی بر اســاس سیاست »نگاه به 
شرق« است و هیچ ارتباطی به رقابت میان 

پکن- واشــنگتن ندارد! شــاید سیاست 
مداران ایرانی در اظهار نظرهای رســمی 
بارها این عبارت را تکــرار کنند اما واقعیت 
آن اســت که تهران امــکان دور زدن بندر 
گواتر و دسترسی به سرزمین های شمالی 

را به دهلی نو داده است!
واگــذاری امتیاز توســعه بندر شــهید 
بهشــتی به هند را نمی توان صرفاً توافقی 
میــان دو قــدرت بزرگ جنــوب جهان 
دانست. در جریان رقابت ژئواستراتژیک 
میــان واشــنگتن- پکــن بســیاری از 
اندیشــکده ها کشــورهایی همچــون 
اســترالیا، ژاپن، کره جنوبــی و هند را به 
عنوان »نیــرو نیابتی« غــرب در منطقه 
ایندوپاســفیک می دانند. این کشــورها 
بــا آنکه در ســطح سیاســت های ملی- 
منطقه ای تقریباً مســتقل عمل می کنند 
و لزوماً با قدرت هژمــون در یک مدار قرار 
ندارند اما در میدان سیاست بین المللی و 
بازی  قدرت های بزرگ در سمت »حافظ 

وضع موجود« می ایستند. 
اگر این ایــده را به عنوان فــرض قطعی در 
نظر بگیریم آنگاه ســوال طلایی آن است 
که چــرا ایران بــه عنوان کشــوری تحت 
تحریم، به جای واگــذاری امتیاز چابهار به 
طرف چینی، هند را انتخاب کند؟ پاســخ 
به این ســوال را نه در اظهارات تهدیدآمیز 

وندات پاتل سخنگو وزارت خارجه آمریکا، 
بلکــه بایــد در مذاکرات دوحه- مســقط 

جست وجو کنیم.
واگــذاری امتیاز ۱۰ ســاله توســعه بندر 
شــهید رجایی به یک کارگــزار هندی در 
علم روابط بین الملل به آن معنا اســت که 
»هفتم اکتبر« به شــکل غیرمســتقیم بر 
روی محاســبات مقامــات تصمیم گیر در 
کاخ ســفید تأثیر گذاشته و ســبب ایجاد 
گشــایش های جدید در روابــط تهران- 
واشنگتن شده اســت. طی دو هفته اخیر 
اخبار ضدونقیضی در خصوص پیشــنهاد 
جدید طــرف آمریکایی به ایــران برای از 
سرگیری مذاکرات اتمی به گوش می رسد. 
به عبارت دیگر امضای چنیــن قراردادی 
نشــان دهنده چراغ ســبز دولــت بایدن 
بــه هندی ها بــرای حضور در ایــن پروژه 

راهبردی است. 
پیش از این نیز دولت ترامپ معافیت هایی 
را برای ارتباط هند با افغانســتان از طریق 
بندر چابهار صــادر کرده بود؛ امــا به نظر 
می رسد امضای قرارداد ۱۰ ســاله نیاز به 
مجوزی مطمئن و پایدار از ســوی وزارت 
خزانه داری آمریکا داشــته است. در نگاه 
علمی ایران به عنوان »قدرتی متوســط« 
توانســته از تشــدید رقابت میــان این دو 
قدرت جهانــی نهایت اســتفاده را کرده و 

به بالاترین پیشــنهاد امتیاز توســعه بندر 
چابهار را واگذار کند.

شکست همکاری های تهران- پکن 
در دولت دوازدهم

پیش از ایــن قرارداد، هندی هــا در رقابت 
بندری با چیــن در ســال ۲۰۱۹ تصمیم 
گرفتند تا در کرانــه جنوبی خلیج فارس- 
اقیانوس هند یعنی در بندر الدقم ســرمایه 
گذاری ۲۷۵ میلیــون دلاری انجام دهند. 
علاوه بــر ایــن هندی ها وعده ســاخت 
کارخانه »اسید سیتریک« را به ارزش ۱.۲ 

میلیارد دلار داده بودند. 
دیگر نقطه رقابت پکن- دهلی نو در عمان، 
خیز اتــاق بازرگانی و صنعــت هند برای 
ســرمایه گذاری در منطقه آزاد اقتصادی 
الصحار اســت. آگاهی نســبت به سلسله 
اقدامــات دولت مــودی در شــمال غرب 
اقیانوس هند نشــان دهنــده برنامه این 
کشــور برای مهار خط آبی چین در منطقه 

ایندوپاسفیک است.
ســرمایه گذاری هندی ها بــرای اهمیت 
زدایــی از بنــادر گواتر- کراچــی و ایجاد 
موازنه در برابــر پروژه های بندری چین در 
پاکســتان، بی شک از ســوی پکن نادیده 

گرفته نخواهد شد. 
چینی ها امیدوار بودنــد تا پس از امضای 

سند چشــم انداز همکاری راهبردی ۲۵ 
ســاله و پایان کار دولت دوازدهم بتوانند 
از فرصت »تحریم ها« اســتفاده کرده و 
در کنار یک یــا نهایتاً چند کشــور دیگر 
تبدیل بــه تنهــا بازیگر صحنــه اقتصاد 

ایران شود. 
با آنکه در شــرایط عادی اقتصادهای چین 
و ایران مکمل یکدیگر هســتند اما به دلیل 
فرصت ســوزی ها تاریخی و در عین خارج 
شــدن تدریجی ســایر رقبای خارجی از 
ایران، چینی ها از انگیزه کافی برای سرمایه 
گذاری کلان در ایران برخوردار نیســتند. 
برخی کارشناســان معتقدنــد حضور کم 
رنگ سرمایه گذاران و شرکت های چینی 
در ایران به دلیل رژیــم تحریم های وزارت 

خزانه داری آمریکا است. 
گروهی دیگر اما با رد این نظر معتقدند که 
فقدان زنجیره کامل صنعتی، آشــفتگی 
در جذب ســرمایه خارجی، عــدم ثبات 
سیاســت ایران در قبال پکن و در نهایت 
عدم به  روزرســانی قوانین داخلی سبب 
شده اســت تا اساساً ســرمایه چینی ها 
توسط تهران امکان جذب و صدور مجوز 

نداشته باشد.
خوب یا بد تهران و پکن به دلیل داشــتن 
منافــع و )احتمــالاً( دشــمن مشــترک 
نمی توانند از یکدیگر فاصله بگیرند و حتی 
نوعی روابــط معمولی را انتخــاب کنند. 
ایران به عنوان یکــی از بزرگ ترین تولید 
کنندگان نفــت و گاز می تواند بخشــی از 
نیازهای این کشور صنعتی را تأمین کرده 
و در ســوی مقابل پکن این امکان را دارد تا 
عمده نیازهای ما در حوزه انتقال فناوری، 
جذب ســرمایه، واردات کالاها و ماشــین 

آلات صنعتی تأمین نماید. 
جمهوری اســلامی برای آنکه بتواند از این 
فرصت طبیعــی یک معادله »بــرد- برد« 
بسازد لازم اســت تا به مانند قرار داد با هند 
در چابهار، سیاســت موازنــه مثبت اتخاذ 
کرده و بــا ایجاد رقابت میــان قدرت های 
خارجی، انگیزه آنها را برای حضور در بازار 

ایران افزایش دهد. 
پیش از این کشــورهایی همچون ترکیه، 
امارات و عربســتان ســعودی با اتخاذ این 
سیاست موفق شــدند تا ســطح دریافت 
ســرمایه گذاری خارجی را افزایش دهند 
و بخشــی از نیازهای داخلی شان را تأمین 

نمایند.

وزیـر راه وشهرسازی:

تعیین سقف اجاره بها در بازار مسکن قانونی شد
خاندوزی در جمع خبرنگاران:

وش ها  وش ها اعتصاب طلافر اعتصاب طلافر
اعتراض صنفی استاعتراض صنفی است

صفحه 3
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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در جلسه هیات دولت مطرح شد
  دستور رئیس جمهور برای رفع موانع 

تامین مالی بخش تولید

نمایندگان چه گفتند؟

تعطیلی شنبه ها در مجلس رأی آورد

رئیس  کل بانک مرکزی خبر داد
راه اندازی بازار ارز توافقی برای صادرکنندگان 

 تولیدکنندگان ایرانی 
امضا و اعتبار بین المللی گرفتند
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صفحه 2

پـرنده ها  جنگ در دنیای مدرن؛ جنگ ریز
وسیه و اوکراین  با نگاهی به جنگ ر

سید محســن مصطفوی، دکترای روابط بین الملل  بعد از دو ســال از آغاز تهاجم 
روسیه به خاک اوکراین به نظر هیچ ســلاح نظامی از جمله هواپیماهای جنگی  ، 
موشک ها ، تانک ها ، توپخانه و غیره نتوانسته است به اندازه ریزپرنده ها از طرفین 
جنگ خسارت و تلفات بگیرد واوکراینی ها در این زمینه دست بالاتر را داشته اند و در 

واقع ریزپرنده ها کابوس ارتش روسیه حداقل در یک سال اخیر بوده اند.

یادداشت

مدیرعامل توانیر:

 تعرفه برق در سال  تعرفه برق در سال ۱۴۰۳۱۴۰۳  
تغییری نمی کندتغییری نمی کند

صفحه 4



بهادری جهرمی در جمع خبرنگاران:

فولاد و سیمان مسکن حمایتی تضمین شد

نمایندگان چه گفتند؟

تعطیلی شنبه ها در مجلس رأی آورد 

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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پرنده ها  جنگ در دنیای مدرن؛ جنگ ریز
وسیه و اوکراین  با نگاهی به جنگ ر

سید محســن مصطفوی، دکترای روابط بین الملل  بعــد از دو سال 
از آغاز تهاجم روســیه به خــاک اوکراین به نظر هیچ ســلاح نظامی از 
جمله هواپیماهای جنگــی  ، موشــک ها ، تانک ها ، توپخانــه و غیره 
نتوانسته اســت به اندازه ریزپرنده ها از طرفین جنگ خسارت و تلفات 
بگیرد واوکراینی ها در این زمینه دســت بالاتر را داشــته اند و در واقع 

ریزپرنده ها کابوس ارتش روسیه حداقل در یک سال اخیر بوده اند.
تا قبل از آغاز جنگ میان روســیه و اوکراین و جنگ هــای قبل از آن ) 
به خصوص جنگ دوم قره باغ میان آذربایجان و ارمنســتان در ســال 
۲۰۲۰( و حتی ماه های اولیه جنگ میان روســیه واوکراین ، پهپادهای 
مانند بیرقدار ساخت ترکیه به خوبی در میدان جنگ اثرگذاری خود را 
نشان داده بودند ولی پهپادها ) drone ( معمولا هم قیمت نسبتا بالایی 
داشتند ) بیرقدار مثلا تا ۵ میلیون دلار قیمت دارد ( و هم احتیاج به یک 

تیم کامل هدایت زمینی دارند.
در میانه جنگ روسیه واوکراین دو نوع ســلاح دیگر اثرگذاری خود را 
kami� ( یا )suicide drone  نشان داده اند؛ یکی مهمات پرســه زن )
kaze drone ( که به نوعی پهپادهای انتحاری بوده که با انتخاب هدف 
خود به صورتی انتحاری آن را نابــود می کردند و دیگری ریزپرنده ها که 

.) quadcopter ( بیشتر از نوع چهارپره یا کوادکوپتر بودند
ابتدا طرف روسی به شــکل گسترده از مهمات پرســه زن خود به اسم 
لنســت و گل شــمعدانی ) که از پهپادهای انتخاری شاهد ۱۳۶ ایرانی 
کپی برداری شــده بود( اســتفاده می کرد و بســیاری از سامانه های 
توپخانه ی خودکششــی غربی که بهاوکراین اهدا شــده بود را منهدم 
کردند، طرف اوکراینی نیز مهمات پرســه زن آمریکایی نظیر ســوئیچ 
بلید را به نظر در اختیار داشــت و از آن بر ضد اهداف روســی استفاده 
می کرد ولی با ورود گســترده ریزپرنده ها شــکل میــدان نبرد تغییر 
اساســی یافت.البته ریز پرنده هــا ) micro air vehicle ( خیلی هم 
کوچک و )ریز ( نیستند و بعضی از اقســام آن حتی توانایی حمل انسان 

نیز دارند و شاید نیازمند یک تغییر نام در زبان فارسی باشند.
اگر پهپادهای انتحاری و مهمات پرســه زن قیمتی بین ده هزار دلار تا 
پنجاه هزار دلار داشــتند و فرایند تولید آنها هم کمی طولانی بود ولی 
ریز پرنده ها با قیمتــی زیر هزار دلار در انواع مختلــف تجاری و نظامی 
در بازار وجود داشت و سریعا به یک ســر جنگی مجهز شده و به صورت 
انتحاری یا پرتاب بمب های کوچک به اهداف انســانی و سخت افزاری 

حمله می کردند و تنها نیازمند یک کاربر زمینی با آموزش اندک بود.
بســیاری تانک های روســی ، ســامانه هــای پدافند هــای هوایی و 
نیروی های نظامی پیاده روسی توسط این سلاح های ارزان قیمت ولی 
به شــدت تاثیر گذار مورد هدف قرار گرفت و به نوعی ورود ریز پرنده ها 

شکل میدان نبرد را تغییر داد.
اکنون صحبت خطــر جدی ریز پرنــده ها برای بالگردهــای تهاجمی و 
ترابری است و کشــورها را با توجه به تجربه جنگ روسیه و اوکراین به این 
فکر انداخته اســت که در تجهیز ناوگان بالگردی خود تجدید نظر کنند، 
تانک ها نیز در میدان نبرد روســیه واوکراین به شــکل جدیدی درآمده 
اند و قفس های توری به دور آنها کشــیده شــده اســت و هر دو کشور به 
دنبال تفنگ های رادیویی و ســامانه های پدافندی هســتند که بتوانند 
این ریزپرنده ها از مســیر خود منحرف کنند و یا از حضــور آنها زودتر با 
خبر گردند.در ســال ۲۰۲۳ حدود یک میلیون ریز پرنده توسط روسیه 
واوکراین در میدان جنگ اســتفاده شده اســت که بالای ۸۰ درصد آن 
ساخت چین بوده اســت که چین در این زمینه به هر دو طرف جنگ نیز 
کوادها یا ریز پرنده های خودرا فروخته اســت ) طرف اوکراینی با واسطه 
و بدون واسطه مقادیر بی شــماری کواد از چین خریداری کرده است ( و 
به نظر در آینده نزدیک ســلاح کاربردی در میادین نبرد از همین اقسام 
ریزپرنده باشد.کشــورهای ناظر جنگ اوکراین با رصد کردن این جنگ 
هم اکنون به خوبی دریافته اند که بــا توجه به تاثیرگذاری ریزپرنده ها چه 
به لحاظ تولید موثرتر این سلاح ها و هم به زمینه سامانه پدافندی ضد آن 
به تحقیق و توسعه بیشتر بپردازند و البته کشــور ما نیز در این زمینه جز 

کشورهای پیشرو می باشد که توانسته به پیشرفت های خوبی دست یابد.

رئیس سازمان انرژی اتمی:
وسی ارتباطی به رفع  مذاکرات من و گر

تحریم ها نداشت
رییس سازمان انرژی اتمی در پاسخ به ســوالی مبنی برای اینکه آیا در 
این دیدار، درباره رفع تحریم ها هم مذاکره صورت گرفت گفت: کار ما و 

آقای گروسی، ارتباطی به مذاکرات رفع تحریم ندارد.

»محمد اسلامی« رئیس ســازمان انرژی اتمی در حاشیه جلسه هیأت 
دولت، با حضور در جمــع خبرنگاران اظهار کرد: هفته گذشــته اولین 
کنفرانس بین المللی علوم و فنون هســته ای در اصفهان برگزار شــد و 
۲۲ کشور در این کنفرانس شرکت کردند؛ در این کنفرانس حدود ۶۰۰ 
مقاله ارائه شــد که از میان آن ها بــا وجود تراز علمی بــالا، ۴۲۰ مورد 
پذیرفته شده بود.وی افزود: در این کنفرانس، حدود ۱۰۰ سخنرانی در 
کارگروه های مختلف را داشتیم که شاید برای اولین بار بود که توانستیم 
با وجود سیاه نمایی ها، به شــکل حرفه ای صدای مظلومیت مردم ایران 
که همیشه صنعت هسته ای آن را وارونه جلوه می دادند را به اقصی نقاط 
دنیا منتقل کنیم و فتح بابی شد که دوســالانه کنفرانس بتواند توسط 

انجمن هسته ای کشور برگزار شود.
اســلامی اضافه کرد: در این کنفرانس، آقای گروســی حضور پیدا کرد 
و ســخنرانی داشــت و نکته مهم آن این بود که جمهوری اسلامی یک 
ظرفیت قابل ارائه به جهان اســت و ظرفیت های آن به گونه ای است که 
در همه بخش های مختلف علوم و فنون هســته ای، دارای دانشمندان 
کاردان و با کفایتی اســت که حرف برای گفتن دارند و دســتاوردهای 

آن ها قابل استفاده است.
رئیس سازمان انرژی اتمی در تشریح نتیجه مذاکرات با گروسی گفت: 
بیانیه مشترک اسفند ۱۴۰۱ پا برجا است؛ حدود ۵۰ درصد مواردی که 
می توانست به عنوان موارد باقی مانده میان کشــور ما و سازمان انرژی 
اتمی و آژانس وجود داشته باشد، حل وفصل شده و دو مکان باقی مانده 
نیز در فرایند حل وفصل قرار دارد؛ با توجه به برنامه توافق شــده طرفین 
در حال گفت وگو و تعامل روی آن هستند.اســلامی در پاسخ به سوالی 
مبنی برای اینکه آیا در ایــن دیدار، درباره رفــع تحریم ها هم مذاکره 
صورت گرفت گفت: کار ما و آقای گروســی، ارتباطی به مذاکرات رفع 
تحریم نــدارد.وی در رابطه با تکرار صحبت های قبلی گروســی پس از 
بازگشــت از ایران افزود: خبرنگاران و رسانه های مشخص که به محض 
ورود وی به پاویون سوالات هدف دار می کنند، به عنوان اولین سوال ها 
می پرسند که »آقای گروســی آیا ایران یک اسب را برای بار دوم به شما 

فروخت«؛ در حالی که همه مطالب را باید با همدیگر دید و بررسی کرد.

یادداشت

تریبون

 رئیس جمهور ضمن دســتور به وزارت امور اقتصادی 
و دارایی، ســازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی برای 
رفع موانع تامین مالی مورد نیاز بخش تولید، از وزارت 
راه و شهرسازی و شــهرداری ها نیز خواست نسبت به 
تسریع در ارائه مشوق های مسکن سازی در بافت های 

فرسوده اقدام کنند.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیسی در جلســه هیات دولت 
با بیان اینکه تامین مالی بخش تولید در ســال جهش 
تولید، از جملــه برنامه های دولت برای تحقق شــعار 
سال است، وزیر امور اقتصادی ودارایی، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه و رئیس بانک مرکــزی را موظف کرد، 
با توجه به مشــخص بودن میزان منابع مالی در اختیار 
دولت، تدابیر لازم را برای رفــع موانع تامین مالی مورد 

نیاز صنایع اتخاذ کنند.
رئیس جمهور همچین با اشاره به نگاه راهبردی دولت 
به موضوع ساخت مســکن در کشــور، از وزارت راه و 

شهرسازی و شهرداری ها خواست، تسریع در 
ارائه مشوق های مسکن سازی در بافت های 
فرســوده را در اولویت برنامه های خود قرار 

دهند.
رفــع دغدغده هــای مــردم بــه عنــوان 
ســرمایه گذار و رکــن اصلی بــورس و بازار 
ســرمایه از دیگر تاکیدات آیت الله رئیسی به 

مسئولان مربوط در جلسه امروز هیات دولت بود.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به فرا رسیدن سالروز 
اشغال فلسطین و روز نکبت،  ایســتادگی، پایمردی و 
مقاومت مردم فلســطین برغم ۷۵ سال ظلم، جنایت، 
اشــغالگری و غــارت و ویرانی رژیم صهیونیســتی را 
ســتود و با بیان اینکه روحیه مقاومت، وطن دوستی و 
دشمن ستیزی در نسل های جدید تقویت شده است، 
ابراز امیداوری کــرد بیداری و خیزش جهانی شــکل 
گرفته علیه رژیم اشغالگر، به آزادی سرزمین فلسطین 

و بازگشت حاکمیت به مردم فلسطین منجر 
شود.

پیش از ســخنان آیت الله رئیسی وزیر امور 
اقتصادی و دارایی با اشاره به رشد چشمگیر 
صادرات محصولات دانش بنیان در ســال 
گذشته در راستای تحقق مطالبات رهبری 
معظــم انقلاب اســلامی مبنی بــر خروج 
اقتصاد کشــور خام فروشــی گفت: در ســال ۱۴۰۲ 
صادرات محصــولات دانش بنیان بــا فعالیت بیش از 
۵۰۰ شــرکت به رقم ۲ میلیــارد و ۵۰۰ میلیون دلار 
رسید که با توجه به اینکه ارزش صادرات هر تن از این 
کالاها دو برابر ارزش متوســط کالاهای دیگر است، 
نشان روشــنی از خروج تدریجی اقتصاد کشور از خام 

فروشی است.
وزیر آموزش و پرورش نیز گزارشی از روند آماده سازی 
زمینه برای برگزاری امتحانات نهایــی دانش آموزان 

ارائه کرد و افزود: امسال برای اولین بار در تاریخ کشور 
از روز یکشنبه امتحانات نهایی دانش آموزان پایه دهم، 
یازدهم و دوزادهم به صورت همزمان و متمرکز برگزار 
خواهد شد. در این فرآیند طی ۲۸ روز ۱۲۰ امتحان در 
۶ هزار شعبه در سراسر کشور برگزار و ۸۰ میلیون برگه 

امتحانی نیز تصحیح خواهد شد.
وزیــر جهاد کشــاورزی نیز با اشــاره به آغــاز فصل 
برداشــت گندم در مناطــق گرمســیری از خرید ۲ 
میلیون و پانصد هزا تن گندم در این مدت زمانی خبر 
داد و گفت : اســتان خوزســتان در میان استان های 
گرمسیر با تولید ۱ میلیون و ۱۰۰ هزار تن گندم رتبه 

اول را دارد.
وزیر جهاد کشاورزی درباره پرداخت مطالبات امسال 
گندمکاران نیز گفــت: در این زمینه بــرای پرداخت 
مســتقیم به حســاب ذینفعان پس از برداشت کامل 

محصولات برنامه ریزی شده است.

وزیر کشــور گفت: آنچــه به عنوان »حماســه حضور 
مردم« گفته شــد، در خصوص کل انتخابات بود که با 
مشارکت ارزشمند مردم، انتخابات با سلامت و امنیت 

کامل برگزار شد.
»احمد وحیدی« وزیر کشــور، در حاشــیه جلسه 

هیــات دولت بــا حضــور در جمع خبرنــگاران با 
اشــاره به انتخابات مجلس دوازدهــم اظهار کرد: 
درخصــوص انتخابــات، اطلاعات لازم از ســوی 
سخنگوی ســتاد انتخابات اعلام شــده است؛ هر 
چند برخی تلاش کردند بــا انتخابات برخورد کنند 

و آن را زیر سوال ببرند.
وی افزود: برخی اظهــار نظرها از ســوی برخی افراد 
مطرح شد که کار اشــتباه و غیر منصفانه ای بود. آن ها 
تلاش کردند حماسه حضور مردم را که در خصوص کل 
انتخابات مطرح شده اســت را صرفاً به مرحله دوم ربط 

داده و آن را زیر سوال ببرند.
وزیر کشــور تصریح کرد: در حالی کــه آنچه به عنوان 
»حماســه حضور مردم« گفته شــد، در خصوص کل 
انتخابات بود که با مشارکت ارزشمند مردم، انتخابات 

با سلامت و امنیت کامل برگزار شد.

دولت

انتخابات

خریدار  سخنگوی دولت با اشاره به یکی 
از مصوبه هــای امروز هیــات دولت گفت: 
مقرر شــد بانک مرکزی با نرخ های توافقی، 
رفع تعهد ارزی شــرکت های دانش بنیان و 

صنایع دستی خُرد و متوسط را بپذیرد.
 »علی بهادری جهرمی« سخنگوی دولت، 
در حاشیه جلســه هیات دولت با حضور در 
جمع خبرنگاران، با اشــاره بــه مصوبه های 
امروز اظهار کرد: یکــی از مصوبه های امروز 
دولت، در جهــت حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان و صنایع دستی خُرد و متوسط 
بود که بر اساس آن مقرر شد، بانک مرکزی 
با نرخ های توافقی، رفــع تعهد ارزی آن ها را 

بپذیرد.
وی افزود: در واقع بر اســاس این مصوبه، به 
مجموعه های صنایع دســتی و دانش بنیان 
کمک خواهد شــد و زمان و مهلت بیشتری 
برای رفــع تعهــدات ارزی به آن هــا داده 
می شــود؛ همچنین روش های بیشــتری 
برای رفع تعهــدات ارزی آنان در نظر گرفته 

شد.
بهــادری جهرمی تاکیــد کرد: قطعــاً این 

تسهیلات بیشــتر، موجب افزایش صادرات 
محصــولات شــرکت های دانــش بنیان و 

صنایع دستی خواهد شد.
وی گفت: همچنین در جلســه امروز هیات 
وزیران، مصوبه حمایتی در جهت حمایت از 
نهضت ملی مسکن به تصویب رسید و تامین 
فولاد و ســیمان برای ساخت وساز مسکن 

حمایتی، تضمین شد.
بهادری جهرمــی ادامــه داد: وزارت نیرو و 
صمت مکلف شــدند نیازهــای لازم برای 
تامین فولاد و ســیمان را تامیــن کنند؛ لذا 
بورس کالا مکلف شــد فولاد و سیمان را با 
نرخ های حمایتی و مناســب تر برای تامین 
مســکن حمایتی در اختیار بنیاد مســکن 
قرار دهد تا کنترل بســیار خوبی بر مصالح 

ساختمانی مسکن حمایتی انجام شود.
سخنگوی دولت با اشاره به مراحل کشف 
و معرفی عوامل فســاد چــای در دولت، 
اظهار کرد: میزگردهایی در صداوســیما 
در خصــوص این پرونــده برگزار شــد و 
رییس قــوه قضاییــه هم توضیــح داد. از 
شــهریور ۱۴۰۱ نهادهای نظارتی درون 

قوه مجریه با گزارش هــای داخلی، برخی 
فسادها و تخلفات مربوط به پرونده موسوم 
به چای دبش را دریافت کــرده و از همان 
زمــان، بــا همــکاری وزارت اطلاعات و 
وزرای وقــت صمت و جهاد کشــاورزی، 
اقدامات لازم برای شناســایی و جلوگیری 
از خارج کــردن برخــی امــوال و افراد و 
شناسایی شــرکت های صوری انجام شد 
و این اقدامــات تا حوالی اســفند منجر به 

تشکیل پرونده شد.
وی ادامه داد: روش دولت این است که اولین 
برخوردکننده با فساد در هر سطح باشد. در 
اســفند نهاد نظارتی دولت پرونده را تقدیم 

قوه قضاییه کرد و قرارهای لازم صادر شد.
سخنگوی دولت افزود: تا الان ده ها گزارش 
و گردش کار انجام شــده است. این پرونده 
دو جنبه دارد؛ یکی اموالی است که از مردم 
با عدم رفع تعهد ارزی تفویض شده و جنبه 
دیگر تخلفاتی اســت که از ســوی برخی 
افراد صورت گرفته اســت؛ به هر دو جنبه 
تخلف باید به جدیت رســیدگی شــود اما 
معتقدیم باید تضمین شــود که این منابع 

از کشور خارج نشود.
بهــادری جهرمــی گفــت: پرونده هایی 
داشــتیم که بعــد از ۱۰ - ۱۵ ســال تازه 
می گوینــد منابع برگشــت؛ طبق گزارش 
وزارت اطلاعات مطابق اموالی که شناسایی 
شده، پیش بینی می شود منابعی که تفویض 
شده، جبران بشــود. دولت همانگونه که در 
شناســایی این تخلف و جرم پیشــگام بود، 
به همان سرعت، رســیدگی به پرونده را در 

دستور کار دارد.
وی تصریح کرد: نبایــد پرونده ها با همدیگر 
خلط شــوند؛ فضای حاکم بر این پرونده ها 

کاملًا متفاوت است و تصمیم های مدیریتی 
بوده اســت و نگاه دولت، تصمیم گیری در 
حوزه کنترل نهادهای اساســی بوده است 
اما عزیزان نظر متفاوتی داشــتند که منجر 
به صدور رأی هم شده بود و آن را جرم تلقی 
کرده بودند؛ درحالی کــه موضوع متفاوتی 
اســت و تضییع حقوق مردم مطرح نبوده و 

بیشتر به تخلفات فردی برمی گردد.
ســخنگوی دولــت گفــت: بســیاری از 
حقوق دانــان و نهادهای نظارتــی درون و 
بیرون دولت، اظهار نظر رسمی کرده اند که 

در آن پرونده جرمی اتفاق نیفتاده است.

ح شد؛ دستور رئیس جمهور برای رفع موانع تامین مالی بخش تولید در جلسه هیات دولت مطر

وحیدی:آنچه به عنوان حماسه حضور مردم گفتم برای کل انتخابات بود

زهرا علیدادی  ادامه رســیدگی به لایحه 
افزایش تعطیلات آخر هفته در دســتورکار 
جلســه علنی امروز مجلس شورای اسلامی 
قرار گرفــت که نماینــدگان با پیشــنهاد 
تعطیلی پنجشــنبه ها مخالفت و با تعطیلی 

شنبه ها موافقت کردند.
 مجلــس شــورای اســلامی در روزهــای 
یکشنبه و سه شــنبه این هفته، به گزارش 
شور دوم کمیسیون اجتماعی درباره لایحه 
اصلاح مــاده ۸۷ قانون خدمات کشــوری 
موســوم به لایحه افزایــش تعطیلات آخر 
هفته و کاهــش ســاعت کاری کارمندان 
پرداخــت، اما هیچ یــک از پیشــنهادات 

نمایندگان رأی لازم را برای تصویب نیاورد.
بــر ایــن اســاس در جلســه علنــی روز 
)چهارشــنبه ۲۶ اردیبهشــت ماه(، ادامه 
بررســی این لایحه و پیشــنهادات وکلای 
ملت در دســتورکار قرار گرفت. در گزارش 
کمیســیون اجتماعی مجلــس »تعطیلی 
جمعه و شــنبه« به عنوان تعطیلات پایان 
هفتــه آمده بود که حجت الاســلام ســید 
محمدرضا میرتاج الدینــی، نماینده مردم 
تبریز در مجلس پیشــنهاد داد که به جای 
روز شنبه، پنج شــنبه به عنوان دومین روز 

تعطیل باشد.

پروپاگاندای رسانه ای و پیشنهاد 
تعطیلی شنبه ها

میرتاج الدینی در تشــریح پیشنهاد خود، 
گفت: تعطیلی پنج شنبه ها با در نظر گرفتن 
مبانی فرهنگی، دینی، اجتماعی و سیاسی 
دارای اهمیت اســت و ضمن اینکه تعطیلی 
پنجشنبه ها در درازمدت در کشور نهادینه 

شده است.
وی بیان کرد: پیشــنهاد تعطیلی روز شنبه 
بر اساس یک پروپاگاندای رسانه ای مطرح 
شــده، این در حالی اســت که مــراودات 
اقتصــادی آمریکا و چیــن ۱۵۰۰ میلیارد 
دلار مبــادلات تجاری اســت که حتی یک 
ساعت یا روز اداری مشــترک با هم ندارند. 
۸۵ درصد تجارت خارجی ما با ۱۰ کشــور 

است که اکثر آنها مسلمان هستند. از طرف 
دیگر اکنون عصر ارتباطات است و عملًا روز 

تعطیلی و غیرتعطیلی معنایی ندارد.

اگر به فکر دین مردم نیستید، شنبه را 
تعطیل کنید

علی اکبر علیــزاده برمی، نماینــده مردم 
دامغــان در مجلس شــورای اســلامی در 
موافقت با پیشــنهاد تعطیلی پنجشنبه ها، 
گفت: ۹۰ درصد تجارت ما با همســایگان 
است و مدل تعطیلی همســایگان هم مثل 
خودمان بوده و ربطی به پنج شــنبه و شنبه 
ندارد.وی بیان کرد: جریان غرب گرا موضوع 
تعطیلی شــنبه را مطرح کرده است. چرا ما 
باید دنبال غربی ها برویم؟ آنها باید دنبال ما 
بیایند. اگر به فکر دین مردم هســتیم، باید 
پنج شنبه ها تعطیل باشــد و اگر به فکر دین 

مردم نیستید، هر کاری خواستید بکنید.

تعطیلی روز شنبه مانعی ندارد
محســن پیرهادی، نماینده مــردم تهران 

در مجلس شــورای اســلامی در مخالفت 
با پیشــنهاد تعطیلی پنجشــنبه ها، گفت: 
با تعطیلی روز پنج شــنبه عمــلًا چهار روز 
تعامل ما با دنیا قطع می شود. کسانی درباره 
تعطیلی پنج شــنبه صحبــت می کنند که 
کاری در حوزه اقتصادی نکرده اســت. ۳۶ 
تشکل اقتصادی در مجلس شورای اسلامی 
درخواست تعطیلی شنبه را مطرح کردند تا 
ارتباط مان با دنیا قطع نشود؛ چرا به فعالان 

اقتصادی اهمیت نمی دهیم؟
وی اظهــار کــرد: تعطیلــی روز شــنبه 
کم هزینه تریــن و پرفایده تریــن کار برای 
عرصه اقتصاد اســت. بنده در ایــن مورد از 
دفتر مراجع سوال کردم دیشب هم با دفتر 
آیت الله آملی لاریجانــی صحبت کردم که 
متن استفتای دفتر ایشان بدین شرح است: 
»از آنجــا که تعطیلی روز شــنبه هماهنگ 
شدن با بازار داد و ســتدهای اقتصاد جهانی 
اســت و مؤثــر در حــل برخی مشــکلات 
اقتصادی و مهار تورم اســت و قصد تشــبه 
با مخالفین نیســت، بلکه تعامل اســت، لذا 

تعطیلی روز شنبه علاوه بر روز جمعه مانعی 
ندارد.«

پیرهادی گفت: اکثر کشورهای منطقه روز 
شــنبه را تعطیل کردند، چرا کــه آنها برای 
منافع اقتصــادی کشورشــان برنامه دارند 
پس با احساســات تصمیم گیــری نکنیم و 
در راســتای کمک به اقتصاد حرکت کنیم. 
اگر اشــکال فقهی هم به ایــن موضوع وارد 
باشد، شورای نگهبان بررســی می کند. ما 
باید به فعالان اقتصــادی، تولید کنندگان 
و ســرمایه گذاران احترام بگذاریم و کاری 
نکنیم که افراد مهاجرت کننــد. باید همه 
تلاشــمان حضور پررنگ اقتصاد باشد و اگر 
اقتصاد اصلاح شود، سفره مردم هم اصلاح 

می شود.

باید به سبک زندگی ملت متمدن 
ایران اسلامی بها دهیم

در ادامه جلســه، عباس گودرزی، نماینده 
مردم بروجرد در مجلس در تذکر شــفاهی، 
گفت: مگر این لایحه تنها بعد اقتصادی دارد 

که تنها مسائل اقتصادی را مطرح می کنید؟ 
ما موظف هستیم به ســنت ها، آداب و آئین 
و سبک زندگی ملت متمدن ایران اسلامی 
بها دهیم. در حالی کــه مرکز پژوهش های 
مجلس نظرسنجی کرده و اکثر مردم موافق 
تعطیلی پنج شنبه هستند، چرا قصد دارید 
مناسک دینی، ســبک زندگی و سنت های 

مردم ایران را زیر سوال ببرید؟
وی تاکید کرد: تصمیمی بگیرید که به بعد 
فرهنگ ایران عزیزمان آسیب نزند. اقتصاد 
ما از این مسئله آســیب نمی بیند. اقتصاد ما 
از تنبلی، تن پروری، عــدم روحیه جهادی 
و عدم روحیه انقلابی گری آسیب می بیند. 
سال ها اســت پنج شــنبه ها تهران تعطیل 
بوده و آیا به اقتصاد کشور اشکالی وارد شده 

است؟
در نهایــت، نمایندگان بــا ۷۵ رأی موافق، 
۱۳۲ رأی مخالف و ۵ رأی ممتنع از مجموع 
۲۱۷ نماینده حاضر در جلســه با پیشنهاد 

تعطیلی پنجشنبه ها مخالفت کردند.
در ادامــه جلســه، تعطیلــی شــنبه ها با 
۱۳۶ رأی موافــق، ۶۶ رأی مخالف، ۳ رأی 
ممتنع از مجمــوع ۲۱۵ نماینده حاضر در 
جلسه به تصویب رســید که در این مصوبه 
آمده است: »تمامی دســتگاه های اجرایی 
اعــم از ســتادی و اســتانی به اســتثنای 
واحدهای نظامی انتظامی و امنیتی و بخش 
عملیاتی واحدهای خدمت رســانی از قبیل 
بیمارستانها مراکز بهداشتی درمانی مراکز 
بهزیستی بانک ها و اماکن ورزشی موظفند 
ســاعات کار خود را در پنج روز هفته از روز 

یکشنبه تا پنج شنبه تنظیم نمایند.
 فهرســت کامل بخش عملیاتی واحدهای 
خدمات رســانی موضوع این تبصره ظرف 
مدت ســه ماه از تاریخ لازم الاجرا شدن این 
قانون توسط ســازمان اداری و استخدامی 
کشــور تهیه و بــه تصویب هیــأت وزیران 

می رسد.«
گفتنی اســت مصوبه تعطیلی شــنبه ها در 
صورتی اجرایی خواهد شــد که از ســوی 

شورای نگهبان تأیید شود.



وزیر راه وشهرسازی:

تعیین سقف اجاره بها در بازار مسکن قانونی شد

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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معاون وزیر صمت اعلام کرد
معامله بیش از ۸۴۶ هزار سکه طلا در سامانه 

جامع تجارت
معاون صنایــع عمومی وزارت صمت بــا بیان اینکه بر اســاس قانون، 
مالیات فقط به اجرت تعلق می گیرد و مصرف کننده نباید هیچ مالیاتی 
برای خود طلا پرداخت کند، از معامله بیش از ۸۴۶ هزار ســکه طلا در 

سامانه جامع تجارت خبر داد.
محمد مهدی بــرادران، با بیــان اینکه وزارت صمــت متولی موضوع 
مالیات نیســت، گفت: صنف طلا و جواهر مخالفتی بــا رعایت قانون و 
پرداخت مالیات ندارند. اگر هم افرادی در صنــف طلا در حوزه مالیات 
تخلف می کنند، نهادهای ذیربط باید بررســی کننــد و وزارت صمت 
هم در حیطه فعالیت های خودش پاســخگو اســت.وی با بیان اینکه 
عیار طلا، مالیات و غیــره متولی مشــخصی دارد، گفت: وزارت صمت 
بیشتر در حوزه صنعت طلا متولی اســت که می توان گفت رشد خوبی 
در حوزه ماشــین آلات صنعتی طلا، تولیــد مصنوعات طلای صنعتی 
در کارخانجات صنعتی طلا، شــمش طلا و غیره داشــتیم. همچنین 
تسهیلات خوبی در حوزه واردات شــمش و صادرات مصنوعات طلا در 
نظر گرفته شده است.معاون صنایع عمومی وزارت صمت با بیان اینکه 
اجرای هر قانونی به زمان نیاز دارد، تصریح کرد: نمی توان یک شــبه و 
یکباره قانون را اجرا کرد. کمیسیون اصل ۹۰ به درستی بر اجرای قانون 
اصرار می کند، اما باید ملاحظاتی هم در نظر گرفت. زنجیره طلا متنوع 
اســت و آموزش ها باید به میزان کافی باشــد.به گفته برادران تاکنون 
بیش از ۸۴۶ هزار سکه طلا در ســامانه جامع تجارت معامله شده است. 
مبادله طلا، سکه و شمش در ســامانه جامع تجارت در حال انجام است 
و در ماه های اخیر شاهد رشد چشــمگیر در معاملات شمش طلا، سکه 
بهار آزادی و غیــره بودیم.وی افزود: در صورت معامله طلا در ســامانه 
جامع تجارت، خریدار هم از عیار طلا مطمئن است و کالا صورتحساب 

الکترونیک هم دارد که محاسبات آن براساس قانون است.
این مقام مسئول در ادامه تاکید کرد: بر اســاس قانون، مالیات فقط به 
اجرت تعلق می گیرد و مصرف کننده نباید هیچ مالیاتی برای خود طلا 

پرداخت کند.

 تولیدکنندگان ایرانی امضا و اعتبار 
بین المللی گرفتند

عضویت ایران در اتحادیه نظام آزمایشگاهی )ILAC( موجب می شود 
که امضا و گواهینامه های نهادهای کشور عملًا به صورت بین المللی در 

کشورهای مختلف قابل پذیرش شود.
 

علیرضــا محب علی، رئیــس هیأت مدیــره انجمن آزمایشــگاه های 
همکار آزمون و واســنجی ایران درباره عضویت ایران در اتحادیه نظام 
آزمایشــگاهی )ILAC(، اظهار کــرد: وقتی مراکــز ارزی و نهادهای 
ارزیابی ما به واســطه عضویت مرکــز ملی تأیید صلاحیــت ایران در 
اتحادیه بین المللی اعتباربخشی آزمایشــگاهی عضو می شوند، امضا و 
گواهینامه های نهادهای ما عملًا به صورت بین المللی در کشــورهای 
مختلف قابل پذیرش می شــود. در این صورت اگــر ما ویژگی های یک 
کالا را با اســتانداردی خاص تأیید یا بر اســاس یک اظهار خاص تأیید 

می کنیم، عملًا آن کالا در کشورهای دیگر مورد اعتماد قرار می گیرد.
وی یادآور شد: چون در گذشــته نهادهای ما بین المللی نبودند، امضا 
و اعتبــار بین المللی نداشــتند، نتیجه آن بود که اگر شــما در تجارت 
خارجی می خواستید به کشــوری جنســی یا خدماتی را صادر کنید 
یا به افراد خارجی خدماتــی را ارائه کنید، حتماً باید توســط یک نهاد 
بین المللی آنهــا ایــن specification را تأیید می کردنــد. حال این 
عضویت باعث تســهیل تجارت بین المللی ایران می شود. این مهم در 
تجارت داخلــی هم تأثیرات مشــابهی دارد و منجر بــه افزایش اعتبار 
عمومی و اعتماد مصرف کننده و اعتمــاد تولید کننده به کالای داخلی 
می شــود، زیرا یک نهاد کــه دارای امضا بین المللی اســت آن را تأیید 
می کند.محب علی با اشاره به آنکه از این به بعد مردم می توانند به کالای 
داخلی با امضا بین المللی اعتماد کنند، افزود: به صورت خودکار سطح 
اســتانداردهای ما ارتقا پیدا می کند، چون باید همگام با استانداردهای 
بین المللی باشــد و وقتی اســتانداردهای ما افزایش پیدا می کند، این 
تأثیر مستقیم در ســطح کیفیت زندگی مردم دارد و شاخص کیفیت 
زندگی اجتماعی عملًا با این بحث به مرور زمــان بالا می رود و این گام، 
گام شروع برای این موضوع است و با این موضوع تأثیر قابل توجهی دارد 

و آن شاخص زندگی افزایش پیدا می کند.
وی عنوان کرد: بزرگترین ارزش افزوده ای که این عضویت برای کشور 
ما ایجاد می کند، استقلال سیاسی و اقتصادی است. اگر ما برای مالکیت 
یک طرح ارزیابی انطباق بین المللی داشــته باشــیم، به این معنی که 
بتوانیم خودمان گواهینامه هایی بــرای ویژگی های یک کالا یا خدمات 
صادر کنیم، تا اینکه گواهینامه ها را کشــورهای دیگــر برای کالای ما 
صادر کنند، عملًا رفتاری متفــاوت رُخ داده و وابســتگی های ما را در 
ویژگی ها و در مقایســه ویژگی ها از بین می برد. زمانی هســت که شما 
می خواهید در ارتباط با یک سری ویژگی های کالایی که تولید کرده و 
قصد صادرات آن به کشورهای را دارید، این اتفاق مستلزم آن است که 
این ویژگی ها را کشــور به خاطر آنکه آزمایشگاه های ما تا پیش از این از 
گواهی صلاحیت بین المللی را نداشــت؛ کالاهای ما باید توسط کشور 
پذیرنده به کشور ثالثی که آزمایشــگاه معتبر و مورد تأییدی داشت با 
هزینه های زیادی ارسال می شد تا این ویژگی های کالای ما برای کشور 

مقصد به تأیید برسد. 

بازار

وزیر امور اقتصاد و دارایی تصریح کرد که اتفاقات اخیر 
در میان طلافروش ها، اعتراض صنفی است.

 »احســان خاندوزی« وزیر امــور اقتصــاد و دارایی، 
در حاشــیه جلســه هیات دولت با حضــور در جمع 
خبرنــگاران اظهار کرد: آیین نامه رفــع تعهدات ارزی 
صادرکنندگان در ســال ۱۴۰۳ نیازمنــد اصلاحاتی 
بود که بــا پیشــنهاد بانــک مرکزی در کمیســیون 
اقتصادی دولت مطرح شــده بــود و در صحن هیات 
وزیران اصلاح آیین نامه چگونگــی رفع تعهدات ارزی 
صادرکنندگان مــورد تصویب نهایی قــرار گرفت؛ به 
این صورت که ضمن تداوم سیاســت پیمان ســپاری 
ارزی صادرکننــدگان در ســال ۱۴۰۳ درمواردی که 
صادرکنندگان کشور نیازمند برخی اصلاحات بودند، 

اصلاحات صورت گرفت.
وی افزود: طبق مصوبــه امروز مقرر شــد کمیته رفع 
تعهــدات ارزی با تســهیل ویژه ای بــه گرفتاری های 

صادرکننــدگان کوچــک و خُــرد از جمله 
صادرکنندگان صنایع دســتی و محصولاتی 
از این دســت توجه کنــد تا هــم صادرات 
کشور به صورت رسمی، شــفاف و قانونمند 
تشویق شــود و هم رفع تعهد برای آن دسته 
از صادرکننــدگان کمتریــن مشــکل را به 
وجود آورد.وزیر اقتصاد درخصوص وضعیت 

ســرمایه گذاری خارجــی نیــز گفــت: در آیین نامه 
اصلاحی، یــک بند الحاقی اضافه شــد که بر اســاس 
آن، ســرمایه گذاران خارجی بتوانند در مسیر تسعیر 
ســرمایه گذاری خود، از امکانات آیین نامه اســتفاده 

کنند.
خاندوزی در تشریح دستاوردهای ســفر به عربستان 
هم اظهار کرد: با توجه به اینکه فی مابین دو کشــور، ۸ 
سال توقف روابط اقتصادی وجود داشت، از سر گرفتن 
روابط دیپلماتیک با عربستان صعودی در سال گذشته 

انجام شــد، اما پیونددادن روابط اقتصادی و 
تجاری دو کشور زمان برَ بود که اولین هیات 
تجاری عربســتان در اکسپوی ۲۰۲۴ تهران 
شــرکت کرد.وی افزود: من هم در مذاکره با 
طرف سعودی، ۵ پیشنهاد مشخص از جمله 
افزایش سطح تبادلات تجاری بین دو کشور، 
تســهیل رفت وآمد تجار ایرانی و سعودی به 
کشورهای یکدیگر و ســرمایه گذاری شرکت های دو 
کشور در کشور مقابل را مطرح کردم که مورد موافقت 

همتای سعودی قرار گرفت.
وزیر تصریح کــرد: دو مجموعــه از طرفیــن ایران و 
عربستان موظف شدند توافق های انجام شده در ریاض 
را پیگیری کنند و گزارش پیشرفت کار را هر ۶ ماه به دو 

طرف خواهند داد.
خاندوزی با اشاره به حواشــی توافق مالیاتی سازمان 
امور مالیاتی و تجــار صنعت طلا، گفــت: ابتدا به نظر 

می رســید اعتــراض صنف طــلا و جواهــر در حوزه 
مقررات مالیاتی اســت اما خود اعضــای صنف طلا و 
جواهر معتقدند یکــی از آیین نامه هــای قاچاق کالا 
که ذیل ســامانه جامــع تجارت رصد می شــود، برای 
هم صنفی هاشان مشکلاتی را به وجود آورده است که با 
دستور ویژه رییس جمهور، وزارت صمت پیگیری کرد 
و اطلاعیه ای منتشر شد که به نظر می رسد مواردی که 
برای این صنف موجب زحمت و فشار شده بود، ضمن 

رعایت قطعی قانون، برای صنف حل و فصل کنند.
وی با اشاره به برخی حواشــی پیرامون صنف آرایشی 
بهداشتی هم گفت: طبق قانون مبارزه با قاچاق و قانون 
ارزش افزوده، کلیه اصناف کشــور موظف به شفافیت، 
الکترونیکی شدن و کنار گذاشــتن روش های سنتی، 
دستی، کاغذی و سلیقه محور در حوزه مالیاتی هستند؛ 
به دلیل سهم بالای کالای قاچار در برخی صنوف، این 

دسته از اصناف باید خودشان را با قانون تطبیق دهند.

 رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور با تاکید بر اینکه 
ایجاد ســامانه یکپارچه تحلیل داده هــای دولت برای 
شاخص های تصمیم ســاز مدیریتی باید در دستور کار 
قرار بگیــرد، گفت: بهینه ســازی ارتباطات و اتصالات 
ســامانه های درون و برون ســازمانی در بخش هــای 
مختلف از اولویت های اصلی ســازمان برنامه و بودجه 
باشــد. داود منظور در جلسه ســتاد هوشمندسازی 
ســازمان برنامــه و بودجــه کــه روز سه شــنبه ۲۵ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ برگزار شــد، با اشاره به اهمیت 
هوشمندسازی، اظهار کرد: اســتفاده از فناوری های 
جدید، دانــش روزآمد و هوشمندســازی اســاس و 
زیربنای رشد پایدار اســت و برای رسیدن به این مهم 
از تمــام ظرفیت های علمــی درون و برون ســازمانی 
باید استفاده بهینه شــود.معاون رئیس جمهور افزود: 

بهینه سازی ارتباطات و اتصالات سامانه های 
ســازمانی در بخش های مختلف، باید به جد 
مورد توجه قرار بگیرد.وی با اشــاره به اینکه 
بهره مندی از هوشمندســازی، نویدبخش 
پیشــرفت کشــور اســت، گفت: پیگیری 
و طرح ریــزی در زمینــه هوشمندســازی 
موافقت نامه هــا، ایجــاد ســامانه یکپارچه 

تحلیل داده های دولت برای شاخص های تصمیم ساز 
مدیریتی، ایجاد ســامانه ارزیابــی چندمنظوره داده و 
ســتانده برای مصارف بودجه از اهم مسائلی است که 
می بایست در دستور کار قرار گیرد.منظور خاطرنشان 
کرد: هوشمند کردن ســامانه رابت جهت کشف تعادل 
و توازن اهداف برنامه های توســعه ای، طراحی سامانه 
جدید بودجه هزینه ای اســتانی با رویکرد هوشمندی، 

ایجاد انباره داده و هستان شناســی ۶۰ سال 
داده های برنامه و بودجه کشور در دستور کار 

برنامه ریزی توسعه ای سازمان باشد.
رئیس ســازمان برنامه بودجه کشور با اشاره 
به رویکرد دولت مردمی، جهت اســتفاده از 
ظرفیت نخبگانی، تأکید کرد: ایجاد سکوی 
شــبکه نخبگان مشــاور ســازمان برنامه و 
بودجه، امری الزامی جهت تحقق رفع مشکل ناترازی 

بودجه ای بر مبنای برنامه توسعه هفتم است.
افشــین خدامرادی، رئیس مرکز فنــاوری اطلاعات، 
ارتباطــات و امنیت فضــای مجازی ســازمان برنامه و 
بودجه نیز در این جلســه، ضمن ارائه گزارش اقدامات 
صورت گرفتــه در حــوزه هوشمندســازی و ارائــه 
ســرفصل های احصاء شده در مســیر هوشمندسازی 

سامانه های سازمان، گفت: سامانه محور کردن فرم های 
۳-الــف موافقت نامه های عمرانی ملی، ایجاد ســامانه 
یکپارچه تحلیــل داده های دولت برای شــاخص های 
تصمیم ساز مدیریتی، ایجاد سامانه ارزیابی چندمنظوره 
داده و ســتانده برای مصارف بودجه در دستور کار قرار 
دارد.وی تصریح کرد: ایجاد بســتر موتــور ضوابط برای 
ســامانه های ســازمان، ایجاد ســامانه نوین مدیریت 
پروژه های اولویــت دار عمرانی و پروژه های ســفرهای 
استانی، اولویت بندی هوشــمند پروژه های نیمه تمام، 
ایجاد سامانه نوین کمیســیون ماده ۲۳، مکان محوری 
و امضــای دیجیتال در ســامانه های ســازمان و ایجاد 
دوقلوی دیجیتال ملی برای شبیه ســازی محاســباتی 
برنامــه و بودجــه از موضوعــات احصــا شــده برای 

هوشمندسازی در سازمان است.

طلا

بودجه

محبوبه کبــاری  وزیر راه وشهرســازی 
گفت: با ابلاغ قانون ســاماندهی بازار زمین 
و مسکن تعیین ســقف اجاره بهای مسکن 
در شــهر های مختلف قانونی و ســکو های 

اینترنتی نظام مند شدند.
مهــرداد بذرپاش وزیر راه وشهرســازی در 
حاشیه جلســه هئیت دولت  با بیان اینکه 
قانــون   ســاماندهی بازار اجاره مســکن و 
زمین  در مجلس شــورای اســلامی پس از 
تصویب به دولت ارسال شــد و روز گذشته 
رئیس جمهور اجرای این قانون را به وزارت 
راه وشهرســازی ابــلاغ کــرد گفت:قانون 
ساماندهی بازار اجاره زمین و مسکن  برای 
اولین بار قانونی اســت که مدیریت اجاره را 
در اســتان ها اجرا خواهیم کــرد و دولت از 
طریق این قانون می تواند ســقف اجاره بها 

را تعیین کند.
وی افزود: برای اجرای این قانون اضطراری 
را هم در نظر گرفته ایــم به طوری که اگر در 
یکی از استان های کشــور نرخ تورم بیش از 
۳۰ درصد باشد شورای مسکن می تواند ۵۰ 
تا ۱۰۰ درصد تورم نســبت به تعیین سقف 

اقدام کند.
بذرپاش بیان کرد: پیش از این قانون تعیین 
سقف در دوران کرونا بود ۲۵ درصد تعیین 
شــده بود که برای اجرای آن الــزام قانونی 
وجود نداشــت، امــا با تصویب ایــن قانون 

تعیین سقف اجاره الزامی شد.
بذرپاش بیــان کرد: بخش دیگــری از این 
قانون ساماندهی ســکو های مجازی بود که 
مداخله آنها در بازا رمســکن نظــام مند تر 

شده است.
وزیــر راه وشهرســازی در ادامه بــه انعقاد 
قــرارداد ۱۰ ســاله تجهیز و توســعه بندر 

شهید بهشتی چابهار اشاره کرد و گفت: این 
قرارداد دو روز گذشته با کشور هند در قالب 
یک قرارداد ۱۰ ســاله منعقد شد و اجرای 
این تفاهم نامه به صورت مســتقیم از سوی 

نخست وزیر هند پیگیری میشد.
بذرپــاش بیان کــرد: ارزش این قــرارداد 
در ابتدا ۸۰ میلیون دلار بــود که در تفاهم 

تامه روز گذشــته ارزش این قرارداد در فاز 
اول به ۱۲۰ میلیون دلار و تامین مالی ۲۵۰ 
میلیون دلاری تجهیزات از ســوی کشــور 
هند انجام شد که در مجموع ارزش سرمایه 
گذاری این بنــدر ۳۷۰ میلیون دلار بود که 
برای فاز اول بندر شــهید بهشــتی چابهار 

انجام شد.

وزیر راه وشهرســازی با بیان اینکه تجهیز 
بندر و بهره برداری از آن و میزان حداقلی 
از کانتینر هــای که از کشــور هنــد وارد 
این بنــدر شــده و به کشــور های مقصد 
اعزام می شــود از جمله موارد این تفاهم 
نامه اســت گفت: پیش از این بســیاری 
از قرارداد هــا به صــورت موقــت بود که 
شرکت های هندی انگیزه ای برای اجرای 
آن نداشــتند که در حال حاضــر با انعقاد 
تفاهم نامه ۱۰ ساله شــاهد ورود با انگیزه 

بیشتر شرکت های هندی هستیم.

رشد 58 درصدی ترانزیت جاده ای
بذرپاش با بیــان اینکه با وجود رشــد ۵۸ 
درصدی ترانزیت جاده ای در ســال ۱۴۰۲ 
نسبت به سال قبل، این رشــد طی امسال 
نیز ادامه دارد گفت: تا امروز ۲۶ اردیبهشت، 
رشد ترانزیت نســبت به مدت مشابه سال 

قبل ۵۵ درصد است.
وی گفــت: این رشــد نشــان می دهد که 
امسال هم بهبود شــرایط ترانزیت جاده ای 
ادامه دارد و امیدوارم در سال جاری بتوانیم 

رکورد دیگری در این زمینه رقم بزنیم.
وی همچنین در بخش دیگری از ســخنان 
خود به موضوع ابلاغ قانون ساماندهی بازار 
مسکن و اجاره بها اشاره کرد که این قانون از 

سوی رئیس جمهور ابلاغ شد.

وش ها، اعتراض صنفی است خاندوزی در جمع خبرنگاران:اعتصاب طلافر

ورت ایجاد سامانه یکپارچه تحلیل داده های دولت رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد؛ ضر

 جزییات نحوه خرید لاستیک دولتی

لاستیک گـران شد
خریدار  ســخنگوی اتــاق اصناف گفت: 
قیمت قدیم لاستیک در سایز ۱۳ که ۷۷۰ 
هزار تومــان بود به یک میلیــون و ۵۰ هزار 
تومان و لاســتیک در ســایز ۱۴ نیز از یک 
میلیون و ۱۸ هزار تومان بــه یک میلیون و 

۱۶۰ هزار تومان رسید.
مهدی امیدوار سخنگوی اتاق اصناف ایران 
اظهار کرد: یکی از عواملی که ســبب شــد 
ســطح تولید کمی تایر افزایش یابد این بود 
که قیمت افزایش پیدا کرد. تولیدکنندگان 
در حــوزه دولتی بر ســر موضــوع قیمت 
مشکلاتی داشــتند که با این افزایش کمی 

شرایط بهتر شد.
وی در گفت وگوی تلویزیونی افزود: قیمت 
قدیم لاســتیک در ســایز ۱۳، ۷۷۰ هزار 
تومان بود که اکنون به یــک میلیون و ۵۰ 
هزار تومان رسیده است. لاستیک در سایز 
۱۴ نیز از یک میلیون و ۱۸ هــزار تومان به 
یک میلیون و ۱۶۰ هزار تومان رسیده است.

امیدوار ادامه داد: لاســتیک در ســایزهای 
۱۵ و ۱۶ بــه بــالا که مصرف کمتر اســت، 
واحدهای صنفی متأســفانه رســوب کالا 
دارند و مجبورند زیرِ قیمت مصوب محصول 
خود را عرضه می کنند؛ مــا به عنوان متولی 

بخش بازار و خصوصی از دولت می خواهیم 
در شــرایطی کــه تولیدکننــده نمی تواند 
پاســخگوی نیاز بازار باشــد، اجازه واردات 
دهند تا تعادل بازار برهم نخــورد و التهاب 
در بازار ایجاد نشــود؛ این توانایی در بخش 

خصوصی وجود دارد.
 اصل بــازار بر این اســت که در شــرایط و 
مقطعی که تولید متناســب با تقاضا نبود، 
بایستی بلافاصله واردات داشت و بازار را در 

اصطلاح بالانس و متعادل کنیم.

نحوه خرید تایر دولتی
وی افــزود: در بحث تایر نیز طــی چند ماه 
گذشــته، یکی از بســترهایی کــه در کنار 
فروش حقیقی، بــه مجموعه بــازار اضافه 
شد، ایجاد ســامانه و فروش به صورت مجاز 
بود. مشکلی که در این زمینه وجود داشت؛ 
این بود که به تبع زمانیکه مشــتری به واحد 
صنفی مراجعه می کرد، بایستی نوع خودرو، 
نام مالک، شــماره شاســی و… در سامانه 
جامع تجارت ثبت می شد؛ در این راستا در 
برخی مواقع مشکل اینترنت وجود داشت یا 
سایت دچار اختلال می شــد و از این دست 
موارد که در نهایت ســبب می شد، ثبت نام 

مشتری تکمیل نشود.

امیدوار تصریح کرد: همین موضوع ســبب 
ایجاد صــف برای خرید می شــد کــه بعُد 
روانــی اجتماعــی خوبی هم نداشــت؛ بر 
همین اســاس اتفاق خوبی کــه افتاد، این 
بود که مشتری در ســامانه جامع تجارت، 
پیش ثبت نامی را بر اســاس مشــخصات 
فردی، کارت خودرو و نوع درخواســتی که 
دارند، ثبت نام کرده و کد رهگیری دریافت 
می کنند. پــس از دریافت کــد رهگیری، 
ظرف پنــج روز، مشــتری بــا مراجعه به 
واحدهای صنفی که کالا را موجود داشــته 
باشــد و بتواند عرضــه کند، تایــر خود را 

دریافت کند.
وی در رابطــه بــا محدودیت ها و شــرایط 
ثبت نام، اظهار کرد: ثبت نام اولیه، شرایطی 
دارد و این پیش ثبت نام شخص می کند که 
مشتری بر اســاس نوع خودرویی که دارد، 
در ســال تا چه میزان می تواند لاســتیک 
خریداری کند، ســپس طبق سهمیه ای که 
دارد، می تواند از واحد صنفــی، تایر خود را 
خریداری کند. زمانی مشتری می تواند، هر 
زمان که خواســت، می تواند تایر خریداری 
کند که با میــزان تقاضا، تولید هم داشــته 

باشیم.
عضو هیأت رئیســه اتاق اصناف ایران اعلام 

کرد: در برخی ســایز تایرها، همچون ۱۳ و 
۱۴، از این جهت که مصرف و تقاضا بالاست، 
برخی از واحدهای عرضه کننده، موجودی 
ندارند. از سوی دیگر برای ســایز ۱۵ به بالا 
که مصــرف کمتــری دارد، واحــد صنفی 
عرضه کننده، با مشــکل رسوب کالا مواجه 
است؛ فلذا بر همین اساس است که ثبت نام 
بر اســاس ســایزهای قابل عرضــه و نیاز 

مشتری، موضوعیت پیدا کرد.
امیدوار خاطرنشان کرد: یکی از دغدغه ها و 
نگرانی مجموعه اصناف ایران و اتحادیه ها، 
درخواســت ها یا فروش های اجباری برخی 
تولیدکنندگان است که می گویند اگر سایز 
۱۳ و ۱۴ خریداری می شــود، بایستی دیگر 

سایزها را هم خرید.
وی در رابطه بــا تفاوت این مــدل خرید با 

ثبت نام به شــیوه های قبلی، گفت: پیش تر 
ثبت نام صــورت می گرفت امــا گاهاً، واحد 
صنفــی موجود نداشــت؛ در حــال حاضر 
مشــتری می تواند حتی برند تایر مورد نیاز 
خود را هــم براســاس موجودی ها انتخاب 

کند.
ســخنگوی اتاق اصناف ایران تصریح کرد: 
پس از بررســی و ارزیابی تولیدکنندگان از 
میزان نیــاز مصرف کننده و بــازار، چنانچه 
امکان پاســخگویی مکفــی را ندارند، ما به 
عنوان متولی بازار در بخش در اتاق اصناف 
این توانایــی را داریم کــه بلافاصله واردات 
داشته باشــیم تا تعادل بازار حفظ شود. از 
این جهت به سمت فروش ســامانه رفتیم 
که نتوانســته بودیم نظام عرضه و تقاضا را 

درست کنیم.

آگهی تجدید مناقصه عمومی
صندوق توســعه ملــی درنظر دارد 
امــور حمــل و نقل جهــت انجام 
مأموریت هــای اداری خــود را از 
طریق تجدیــد مناقصــه عمومی 
یک مرحله ای با شــماره فراخوان 
بســتر  در   2003005236000006

ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( اقدام 
نماید. لذا بدینوســیله از کلیه اشــخاص حقوقی جهت 

شرکت در این فراخوان دعوت بعمل می آید. 
علاقمندان می توانند از تاریخ 1403/02/27 جهت دریافت 
اســناد مناقصه به آدرس اینترنتی setadiran.ir ســامانه 
تــدارکات الکترونیکی دولت، بخــش مناقصه مراجعه 

نمایند.



وزیر نفت:
امسال از هزار کیلومتر خط لوله فراورده های 

نفتی بهره برداری می شود
وزیر نفت از بهره برداری هزار کیلومتر خط لوله فراورده های نفتی طی 
ســال جاری خبر داد و تصریح کرد که ۲۲۰ کیلومتــر آن، هفته آینده 

بهره برداری می شود.
 »جواد اوجی« وزیر نفت در حاشــیه جلســه هیأت دولت با حضور در 
جمع خبرنگاران، با اشــاره به آخرین اقدامــات وزارت نفت اظهار کرد: 
خط لوله فرآورده نفتی از تبریز، خوی تــا ارومیه به طول ۲۲۲ کیلومتر 
آماده بهره برداری است؛ از این طریق، بنزین، نفت گاز و نفت کوره را به 
راحتی انتقال می دهیــم و مانع تردد تانکرهای نفتکش در این مســیر 

خواهیم بود.
وی با بیان اینکه ایــن طرح بالغ بر هزار میلیارد تومان بار مالی داشــته 
اســت افزود: همچنین در کیفی ســازی پالایشــگاه تبریــز، تبدیل 
فرآورده های نفت گاز یا گازوییل به یورو پنج آماده بهره برداری اســت. 
روزانه ۵ میلیون لیتر تولید نفت گاز یورو پنج را خواهیم داشــت که به 

بهبود محیط زیست و جلوگیری از آلودگی هوا کمک می کند.
وزیر نفت تصریح کرد: این ســومین پالایشگاهی است که کیفی سازی 
آن در دولت ســیزدهم به ثمر رسیده اســت. همچنین واحد بازیافت 

گوگرد در پالایشگاه تبریز نیز آماده بهره برداری است.
اوجی اضافه کرد: ما سه پروژه در استان آذربایجان شرقی داریم که یکی 
همان خط لوله نفتی اســت. تا پایان امسال هزار کیلومتر خط لوله های 
فرآورده هــای نفتی را احــداث و بهره برداری می کنیــم که به کاهش 

ترافیک و تصادفات در جاده ها هم کمک می کند.
وی در پاسخ به ســوالی در خصوص علت تحویل نشدن کارت سوخت 
به برخی مالکان خودرو گفت: قانون تکلیف کرده اســت که هموطنان 
باید عملیات ســوخت گیری در جایگاه ها را از ۹۰ تا ۹۵ درصد با کارت 

سوخت شخصی خود انجام دهند.

وزیر نفت در رابطه با تجهیز پمپ های بنزین در ســه اســتان جنوبی 
)کرمان، هرمزگان و سیستان و بلوچســتان( به سامانه قاچاق سوخت 
اظهار کرد: سامانه ای در این خصوص تنظیم شده که به شکل آزمایشی 

آغاز به کار خواهد کرد. 

مدیرعامل توانیر:
تعرفه برق در سال ۱۴۰۳ تغییری نمی کند

 مدیرعامل شــرکت تولیــد، انتقال و توزیــع نیروی بــرق )توانیر( با 
بیان اینکه تعرفه برق در ســال ۱۴۰۳ تغییری نخواهد داشــت، گفت: 
تعرفه های بــرق در آبان ماه ســال گذشــته اصلاح شــد و ۸۰ درصد 
مشترکان که کمتر از الگو مصرف می کنند، با تغییر چندانی در قبوض 
خود مواجه نیستند. مصطفی رجبی مشهدی آخرین اصلاحات تعرفه 
برق را مربوط به آبان سال گذشته دانست و اظهار داشت: تعرفه برق در 

سال ۱۴۰۳ تغییری نخواهد داشت.
وی خاطرنشان کرد: ۸۰ درصد مشترکان که زیر الگو مصرف می کنند 
تغییر چندانــی در قبوض برق آنها اتفــاق نیفتاده؛ اما نــرخ برق برای 
مشترکان با مصرف بیشتر از الگو و به ویژه مشترکان بالای ۲. ۵ برابر الگو 
به صورت پلکانی و افزایشی اســت که انتظار می رود نقش به سزایی در 

کاهش مصرف برق این دسته از مشترکان داشته باشد.
مدیرعامل توانیر ماهانه شدن صدور قبض برق را از دیگر تغییرات سال 
جاری دانســت و ادامه داد: اجرای پویش باانرژی، کاهش ۱۵ درصدی 

مصرف برق مشترکان خانگی به راحتی قابل انجام است.

رجبی مشهدی، بر لزوم تعامل هر چه بیشتر روابط عمومی های صنعت 
برق با این پویش و بهره گیــری از ابزارهای نویــن در جهت هم افزایی 
اقدام های مدیریت مصرف تأکید کرد.وی با اشاره به طرح های تشویقی 
صرفه جویی در مصرف برق، گفت: یک دوره برق رایگان به مشــترکانی 

که مصرف برق خود را کاهش می دهند اختصاص خواهد یافت.
مدیرعامل توانیر افزود: پس از آن متناســب با میــزان کاهش انرژی، 
امتیاز دریافت می کنند و با شــرکت در قرعه کشــی از جوایز ارزنده ای 

مانند خودرو، لوازم خانگی و کالای دیجیتال بهره مند می شوند.
رجبی مشــهدی با اشــاره به راه اندازی ســامانه اندازه گیری دوسویه 
مصرف آب و برق از ســوی وزارت نیرو، مصــرف آب بیش از ۸۰ درصد 
مشترکان کشــاورزی را مطابق پروانه عنوان دانست و افزود: مشترکان 
کشــاورزی در صورت تأمین ۱۱ درصــد از نیاز مصرف بــرق از طریق 
سامانه های خورشیدی از برنامه های مدیریت مصرف برق ایام تابستان 

معاف می شوند.
وی صنایع کوچک و متوســط که عمده مشــترکان صنعتی کشور را 

شامل می شوند را از برنامه مدیریت مصرف معاف دانست.
مدیرعامل توانیر کاهش ۲۰ درصدی مصرف برق این گروه از صنایع را 
در تابستان ضروری برشمرد و گفت: در بخش صنایع سنگین که ۳۵۰ 
صنعت بزرگ را شــامل می شــود نیز با همکاری وزارت صمت، کاهش 
مصرف در ساعات اوج بار پیش بینی شده که متناسب با ماه های اضطرار 
به مرحله اجرا در می آید.مدیرکل روابط عمومی و مرکز اطلاع رســانی 
وزارت نیرو نیز در این مراسم گفت: روابط عمومی ها وظیفه امیدآفرینی 
در جامعه و شناســاندن ریشــه و اصالــت جامعه به مــردم را به عهده 
دارند.علی اکبر کاظمی نیز با بیان اینکه جامعــه ما با تمدن بالا درخت 
تنومندی است که هرچقدر فشار بیاورند همچنان استوار است، اظهار 
داشــت: در این میان روابط عمومی ها وظیفه امیدآفرینی در جامعه و 

شناساندن ریشه و اصالت جامعه را به عهده دارند.
وی تأکید کرد: روابط عمومی ها باید با اتحــاد و همدلی از کیان صنعت 
برق دفاع کنند.مدیــرکل روابط عمومــی وزارت نیرو با بیــان اینکه 
روابط عمومی ها همیشــه پای کار بوده و ثابت کرده انــد که توانمندی 
بالایی دارنــد، روابط عمومــی را اعتبار ســازمان خواند.در آســتانه 
فرارســیدن روز جهانی روابط عمومی و ارتباطات، گردهمایی مدیران 
روابط عمومی شــرکت های زیر مجموعه صنعت برق با حضور مصطفی 
رجبی مشــهدی مدیرعامل شــرکت توانیر، علی اکبر کاظمی مشاور 
وزیر و مدیرکل روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت نیرو و شیلا ارفعی 

سرپرست روابط عمومی و امور بین الملل شرکت توانیر برگزار شد.

ثبت افزایش سرمایه ۳۳۵۰ میلیارد تومانی 
بیمه کوثر

ثبت افزایش ســرمایه و تصویب اساســنامه جدید بیمه کوثر صورت 
پذیرفت.

به گزارش روابط عمومی و تبلیغات بیمه کوثر، این شــرکت توانســت 
افزایش سرمایه از مبلغ ۲۵۰۰ به ۳۳۵۰ میلیارد تومان که تماما از محل 
سود انباشته و سایر اندوخته ها بوده اســت را به ثبت برساند. همچنین 
اساســنامه جدید بیمه کوثر مشــتمل بر ۶۴ ماده تصویب و جایگزین 

اساسنامه پیشین شد.

پست بانک ایران بخشنامه تسهیلات جبران 
 خسارات ناشی از بلایای طبیعی در شش استان 

را ابلاغ کرد
معاونت اعتباری و بین الملل پســت بانک ایران، بخشــنامه تسهیلات 
جبران خسارات ناشــی از وقوع برف ســنگین، بارندگی شدید، سیل، 
آبگرفتگی و زلزله در اســتان های اصفهــان، چهارمــال و بختیاری، 
کردستان، اردبیل، خراســان شــمالی و آذربایجان غربی به مدیریت 

شعب پست بانک این شش استان ابلاغ شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایــران، بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران در پی تصویب نامه مورخ ۱۴۰۲/۹/۷ هیات 
وزیران در خصوص پرداخت تســهیلات ارزان قیمــت بانکی به منظور 
جبران خسارات ناشــی از وقوع برف ســنگین، بارندگی شدید، سیل، 
آبگرفتگی و زلزله در شش استان را با ســقف پرداخت  تسهیلات به هر 
نفر ۳۰۰ میلیون ریال با نرخ ســود پنج درصد برای مناطق شــهری و 

چهار درصد برای مناطق روستایی به بانک های عامل ابلاغ کرد.
این تســهیلات با بازپرداخت هفت ســاله، ضمانت زنجیره ای، معرفی 
بنیاد مســکن انقلاب اســلامی و ســازمان مدیریت و برنامه ریزی این 

استان ها پرداخت می شود. 
بر اســاس این گزارش، این تسهیلات برای جبران خســارات ناشی از 
وقوع برف ســنگین بهمن ماه سال ۱۴۰۱در شهرســتان های استان 
اصفهان و استان چهارمحال و بختیاری، بارندگی شدید و سیل اسفند 
ماه همان سال در شهرستان های اســتان کردستان و سیل اردیبهشت 
و خرداد ماه ســال جاری در شهرستان های اســتان اردبیل، اصفهان و 
خراسان شــمالی و زلزله های ســال گذشته اســتان آذربایجان غربی 

سهمیه استانی بانک ها، شرایط و ضوابط اجرایی را ابلاغ شده است.

وه مالی  حضور مدیران ارشد و شرکت های گر
ویداد کرمان آیدکس 2024 گردشگری در ر

شــرکت ها و مدیران ارشــد گروه مالی گردشــگری در رویداد کرمان 
آیدکس ۲۰۲۴ حضور فعالی دارند.

به گزارش روابط عمومی گروه مالی گردشــگری، دومین دوره همایش 
ســرمایه گذاری و توســعه اســتان کرمان با عنوان »کرمان آیدکس 
۲۰۲۴« در دانشــگاه تحصیلات تکمیلی و فناوری پیشرفته )ماهان( 

آغاز به کار کرد.
رویداد کرمان آیدکس ۲۰۲۴ که ۲۴ تا ۲۷ اردیبهشــت ۱۴۰۳ برگزار 
می شود، میزبان فعالان اقتصادی و شخصیت های برجسته ایران و دنیا 

خواهد بود.
بر اســاس این گزارش، در پنل های تخصصی این رویداد مدیران ارشد 
گروه مالی گردشگری به ایراد ســخن خواهند پرداخت و این گروه در 
نمایشــگاه رویداد با غرفه ای به مســاحت ۱۵۴ متر مربع و ۹ شــرکت 

حضور فعال دارد.
در نمایشــگاه این رویداد شــرکت گســترش صنایع و معادن ماهان، 
شــرکت مجتمع فولاد صنعت بناب، شرکت احیا اســتیل فولاد بافت، 
شرکت توســعه فرآوری صنایع و معادن ماهان ســیرجان، کارگزاری 
توسعه سهند، شــرکت بهره برداری و تامین هتل های رکسان، شرکت 
توسعه مجتمع های خدماتی و رفاهی پارس زیگورات، شرکت بازرگانی 
گردشگری دانا و شرکت صرافی گردشگری به نمایندگی از گروه مالی 

گردشگری حضور دارند.
بر اساس این گزارش، در پنل صنعتی ســازی احداث ساختمان یوسف 
علیرضایی، عضو هیئــت مدیره و مدیرعامل شــرکت تندیس تجارت 
باختر، و فریبرز دولت آبــادی، عضو هیئت مدیــره و مدیرعامل مرکز 
مطالعات و تحقیقات معماری و شهرســازی ایران، سخنرانی خواهند 
کرد.در پنل گردشگری و صنایع خلاق نیز سمانه یوسفی، عضو هیئت 
مدیره و مدیرعامل گروه هتل های بین المللی رکســان، حضور خواهد 

داشت.
در پنل تامین مالی این رویداد، منوچهر زمانی فریزهندی، عضو هیئت 
مدیره و مدیرعامل شــرکت صرافی گردشــگری، و مهدی آقالطفی، 

مدیرعامل شرکت کارگزاری توسعه سهند، سخنرانی خواهد کرد.
در دومین دوره همایش سرمایه گذاری و توســعه استان کرمان ۱۰۰ 
ابرپروژه و ۳۰۰ پروژه متوسط با هدف کمک به تسریع روند نوین توسعه 
و سرمایه گذاری مبتنی بر اصول اقتصاد دانش بنیان، صیانت از سرمایه 
انسانی متخصص، انرژی های پاک، کشاورزی مدرن و بهره ور، صنایع و 
تکنولوژی های هایتک، گسترش و توســعه صنایع کوچک و متوسط و 

ایجاد ارزش افزوده در کشور ارائه می شود.

 بیشترین متقاضیان بیمه در کدام 
بخش ها هستند؟

آمار اولیه از عملکرد ماهانه صنعت بیمه در فروردین ماه ۱۴۰۳ حاکی 
از صدور ۴.۴ میلیون فقره بیمه نامه در این ماه اســت که بیمه درمان، 
شــخص ثالث و مازاد، عمر و بدنه اتومبیل در صدر حق بیمه تولیدی و 

خسارت پرداختی قرار دارند.
 بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایران اخیرا آمار یک ماهه اول صنعت 
بیمه در سال ۱۴۰۳ را منتشر کرده که بر اساس آن بیمه درمان، شخص 
ثالث و مازاد، عمر و بدنه اتومبیل در صدر حق بیمه تولیدی و خســارت 

پرداختی قرار دارند.
در این مدت، بیش از ۴.۴ میلیون بیمه نامه صــادر و ۴.۵ میلیون فقره 
خسارت پرداخت شده و به ترتیب ۳.۲ و ۲.۱ درصد رشد نسبت به مدت 

مشابه در سال گذشته آن داشته است.

حق بیمه تولیدی و خسارت پرداختی فروردین ماه
در فروردین ماه ســال جــاری حجم حــق بیمه تولیدی و خســارت 
پرداختی به ترتیــب ۱۹ و ۸.۹ همت )هزار میلیارد تومان( اســت که 
نسبت به مدت مشــابه در سال گذشــته به ترتیب ۳۶.۸ و ۳۶.۷ درصد 

رشد را تجربه کرده است.
حق بیمه تولیدی در چهار رشــته  بیمه درمان ۳۲.۴ درصد، شــخص 
ثالث و مازاد ۲۸ درصد، بدنه اتومبیــل ۷.۲ درصد و حوادث راننده ۴.۴ 
درصد از سهم کل و در مجموع ۷۲ درصد از سهم کل حق بیمه تولیدی 
در این ماه بوده است.رشــد حق بیمه نســبت به مدت مشابه در سال 
گذشته در این چهار رشــته بیمه به ترتیب معادل ۵۳.۹، ۳۷.۵، ۳۹.۸، 
۳۷.۶ درصد اســت که موجب رشــد ۳۶.۸ درصدی حق بیمه تولیدی 
بازار در این مدت شده است.رشد ۳۶.۷ درصدی خسارت پرداختی در 
فروردین ماه، بیشتر ناشــی از عملکرد رشــته های آتش سوزی و بدنه 
اتومبیل با ســهم ۷.۳ و ۱۱ درصدی در بازار بیمه و رشد بالای خسارت 
پرداختی در آنها در بیمه آتش ســوزی معادل ۶۸۵.۹ درصد و در بیمه 

بدنه اتومبیل معادل ۴۳.۶ درصد است.
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رئیس  کل بانک مرکزی خبر داد

راه اندازی بازار ارز توافقی برای صادرکنندگان 

خریدار  رئیس کل بانک مرکــزی از راه اندازی 
تالار ارز اشــخاص )بازار ارز توافقی( با هدف رفع 
مشــکلات صادرکنندگان بخــش خصوصی در 
آینده ای نزدیک خبــر داد و گفت: حجم صادرات 
خرد بخش خصوصی به حدود هشت تا ۹ میلیارد 
دلار در سال می رسد که عمده مشکلات ارزی در 

زمینه رفع تعهد نیز به این گروه مربوط می شود.
محمدرضــا فرزین رئیــس کل بانــک مرکزی 
در دیــدار پنج ســاعته نماینــدگان منتخب در 
دوازدهمیــن دوره مجلس شــورای اســلامی، 
دغدغه هــای جدی نمایندگان برای تســریع در 
حل مشکلات و معیشت اقتصادی مردم و گذر از 
چالش های اقتصادی برجای مانده از دهه گذشته 
در حوزه های مختلف اقتصــادی را دغدغه دولت 
و بانک مرکزی دانســت و تاکید کرد: ساماندهی 
و تعییــن تکلیف بانک های ناتــراز، اجرای دقیق 
برنامه هــای عملیاتــی برای کاهش نرخ رشــد 
نقدینگی و پایه پولی به عنــوان عوامل اثرگذار بر 
تورم و گذر موفق از شرایط نگران کننده گذشته، 
هدایــت هدفمند اعتبارات بانکــی و تامین مالی 
بخش تولیــد، اجرای سیاســت تثبیت در جهت 
پایداری و پیش بینی پذیر کردن بازار ارز، توسعه 
تجارت با همســایگان و ســرمایه گــذاری های 

مشترک در دستور کار جدی این بانک قرار دارد.
وی در این نشســت صمیمانه که با حضور جمعی 
از نمایندگان منتخب مردم در دوازدهمین دوره 
مجلس شورای اســلامی و معاونین این بانک در 
ساختمان میرداماد برگزار شــد، پس از استماع 
نقطه نظرات منتخبان مردم، ضمن ارائه گزارشی 
شــفاف از عملکرد و اقدامات عملیاتــی موثر در 
حوزه پولــی، ارزی و بانکی، با تاکیــد بر ضرورت 
اســتمرار این جلســات با هدف هم اندیشــی و 
تبیین و نزدیک کردن نقطه نظرات نمایندگان با 
سیاست های بانک مرکزی به بیان نکاتی پرداخت 
که دغدغه اکثر نمایندگان حاضر در این نشست 

بود.  
البته طبق تاکید دکتر فرزین، قرار شــد نشست 
نماینــدگان مجلس با رئیــس کل بانک مرکزی 
و معاونین این بانک در پایــان هر فصل به منظور 
هماهنگی و تعامل بیشــتر بــا یکدیگر در اجرای 

برنامه ها و قوانین برگزار شود.

ادامه اجرای سیاست تثبیت اقتصادی با 
ابزارهای جدید و راه اندازی بازار ارز توافقی

فرزین در ابتدای ســخنان خود با اشاره به اجرای 
سیاست تثبیت اقتصادی و تلاش برای پیش بینی 
پذیر کردن و ایجاد تعادل و پایــداری در بازار ارز، 
از راه اندازی تالار ارز اشــخاص )بازار ارز توافقی( 
با هدف رفع مشــکلات صادرکننــدگان بخش 
خصوصــی در آینده ای نزدیک خبــر داد و گفت: 
حجم صــادرات خرد بخش خصوصــی به حدود 
هشت تا ۹ میلیارد دلار در سال می رسد که عمده 
مشــکلات ارزی در زمینه رفع تعهــد نیز به این 

گروه مربوط می شود.
 وی افزود: با بررســی این موضوع و در راســتای 
اصلاح و کارآمدی بیشــتر سیاست تثبیت ارزی، 
با همکاری وزارت صمت تصمیم گرفته شد تالار 
ارز اشــخاص در مرکز مبادله ارز و طلای ایران در 

اینده نزدیک راه اندازی شود.
فرزین با تاکید بر اینکه امســال با ایجاد ساز و کار 
لازم در مرکز مبادله ارز و طلای ایران،  استفاده از 
ارز اشخاص توسعه خواهد یافت گفت: هم اکنون 
نرم افزارهای مورد نیاز این برنامه در مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران آماده شــده اســت و حداکثر تا 

پایان خرداد ماه به بهره برداری می رسد.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: با راه اندازی 
سامانه تبادل ارز اشخاص در مرکز مبادله، صادر 
کنندگان خرد بخش خصوصی می توانند ارز خود 
را با قیمــت توافقی در این بازار رســمی و ضابطه 

مند عرضه کنند.
رئیس شــورای پول و اعتبار همچنین با اشاره به 
عوامل اصلی تشکیل این بازار در مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران گفت: بانک مرکزی نیز در این بستر 
به عنوان ناظر و رگولاتور حضور خواهد داشــت و 
در صورت نیاز و به منظور تنظیم و ایجاد ثبات در 

بازار ارز توافقی نیز مداخله خواهد کرد.

برنامه ریزی برای تامین مالی 3 میلیارد 
دلاری صنعت نفت

رئیس کل بانک مرکــزی همچنین با اشــاره به 
حضــور جدی بانــک مرکزی در حوزه ســرمایه 
گذاری هــای ارزی در داخل تاکید کــرد: برنامه 
ریزی شده است تا در ســال جاری ۳ میلیارد دلار 
تامین مالی از طریق انتشــار اوراق مرابحه ارزی 
انجام شود. این رقم در سال گذشته و برای اولین 
بار با انتشــار اوراق ۱۰۰ میلیون دلاری در مرکز 

مبادله ارز و طلا به فروش رسید.
دکتر فرزین با اشــاره تامین مالــی ۶۰۰ میلیون 
دلاری برای توســعه زیرساخت های نفتی توسط 
بانک مرکزی در سال گذشــته اظهار کرد: طبق 
توافق با وزارت نفت این مبلغ در ســال جاری به 
ســه میلیارد دلار افزایش خواهــد یافت تا تولید 

نفت در کشور در مسیر رشد قرار گیرد.
 

گشایش های ارزی، وضعیت مطلوب ذخایر 
و  تامین ارز تولید در تالار دوم مرکز مبادله 

رئیــس کل بانک مرکــزی در ادامه با اشــاره به 
وضعیت خوب منابــع ارزی کشــور تاکید کرد: 
با گشــایش های انجام شــده در حــوزه ارزی و 
دسترسی به منابع آزاد شــده مسدودی در سایر 
کشورها، به لحاظ منابع ارزی در وضعیت مطلوبی 
قرار داریم که این مســئله، باعث کنترل نوسانات 
بازار ارز با وجــود تنش های نظامی، سیاســی و 
امنیتی در منطقه طی ماه های گذشــته شــده 
است.فرزین با اشاره به شرایط تامین ارز کالاها ی 
اساسی، ســرمایه ای و واسطه ای در سال گذشته 
و افزایش رشــد تامین در این حوزه ها  گفت: در 
حال حاضر مشــکلی در تامین نیازهــای ارز در 
بخش های مختلف صنعتی، تجــاری، خدماتی 
و ... نداریم. مســئله مــا در حال حاضــر، بهبود 
نظامات تخصیص ارز  است؛ به گونه ای که مردم، 
اثر تخصیــص ارز حمایتی را در معیشــت خود 

احساس کنند.
رئیس شــورای پول و اعتبار با اشــاره بــه اینکه 
شــاخص تــورم تولیــد کننــده ) PPI ( رابطه 
همبســتگی ۹۰ درصدی با نــرخ ارز حواله مرکز 
مبادله ارز و طلای ایــران دارد گفت: این موضوع 
موجب شده اســت تا شــاهد روند کاهشی تورم 
تولیدکننده در سال گذشته باشــیم؛ زیرا عمده 
واردات کشور، کالاهای واســطه ای و سرمایه ای 
اســت که در بخش تولید به کار گرفته می شــود 
و این کاهش تــورم تولیدکننده از آثار سیاســت 

تثبیت به شمار می رود.  
 فرزیــن در ادامه تصریح کرد: تــورم دوازده ماهه 
شــاخص بهای تولیدکننده که اسفند ۱۴۰۰ در 
رقم ۶۰.۹ درصد بود در اســفند ۱۴۰۱ به ۳۶.۹ 
درصد و در اســفند ۱۴۰۲ نیز به رقم ۳۲.۶ درصد 
کاهش یافت. تورم نقطه به نقطه شــاخص بهای 
تولیدکننده نیز در ســال ۱۴۰۲ رونــد نزولی به 
خود گرفت به طوریکــه با کاهــش ۱۷.۹ واحد 
درصدی، از ۴۲.۴ درصد در اســفندماه ۱۴۰۱ به 

۲۴.۵ درصد در اسفندماه سال ۱۴۰۲ رسید.
وی با شــاره به نامگذاری ســال جاری با عنوان 
جهش تولید، سیاســت اعتباری بانک مرکزی را 
نیز تامین مالی غیرتورمی بنــگاه های اقتصادی 
برشمرد و گفت: با اســتفاده از روش های تعهدی 
و اقلام زیر خط ترازنامه بانک ها مانند اوراق گام، 
فکتورینگ، بــرات الکترونیک، اعتبار اســنادی 
داخلی و ... تلاش می کنیم فرآینــد تامین مالی 
بخــش تولید بــدون لطمه بــه برنامــه کنترل 

نقدینگی و تورم، اجرایی شود.
 

ریال برون مرزی؛ تسهیل گر صادرات
 با کشورهای همسایه 

فرزین در ادامه این نشست با اشاره به درخواست 
برخی از فعالان حوزه صادرات برای تســهیل در 
اجرایی شــدن ریال برون مرزی در کشــورهای 
همســایه گفت:  ریال برون مرزی هم اکنون با سه 
کشور روسیه، افغانستان و عراق در حال پیگیری 
است؛ کار در مورد روســیه تقریبا به اتمام رسیده 
اســت و بزودی عملیاتی خواهد شد. در خصوص 
افغانســتان مذاکرات در حال انجام اســت و در 
خصوص عراق نیز با توجه به عدم بالانس تجاری 

بین دو کشــور باید به راهکار دیگــری برای بهره 
گیری از ریال برون مرزی در تبادلات با این کشور 

برسیم.  

برنامه اصلاح ناترازی شبکه بانکی
 و همکاری دولت و مجلس در این مسیر

فرزیــن در این نشســت بــا توجه بــه دغدغه 
نمایندگان در زمینه اصلاح ناترازی شبکه بانکی 
گفت: اراده دولــت و بانک مرکزی حل مســئله 
ناترازی در شبکه بانکی اســت که متاسفانه این 
ناترازی طی سالیان گذشته همواره وجود داشته 
و اقدامات اصلاحــی آن نیز بصورت کامل اجرایی 
نشده بود. در این راستا، ســال گذشته ۳ موسسه 

نور توسعه و کاسپین تعیین تکلیف شدند.
رئیس کل بانک مرکــزی افــزود: برنامه اصلاح 
نظام بانکی با دقت و برنامه ریــزی دقیق در حال 
اجراست و تا حصول نتیجه، ادامه خواهد داشت. 
تمام تلاش خــود را می کنیم تا در مســیر اصلاح 
شبکه بانکی و ناترازی بانک های ناسالم، کمترین 

صدمه به اقتصاد کشور و شبکه بانکی وارد شود.  
فرزین با اشــاره بــه اجرایی شــدن قانون جدید 
بانک مرکــزی از خردادماه امســال تاکید کرد: با 
اجرایی شــدن قانون جدید اختیار بانک مرکزی 
برای نظارت و کنترل نقدینگی و اعتباری بیشتر و 
دستیابی به اهداف تعیین شده در حوزه شاخص 

های اقتصادی میسر خواهد شد.
پیــش از ســخنان رئیــس کل بانــک مرکزی 
نمایندگان منتخب مــردم در دوازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی به بیان دیدگاه های خود 
در حوزه های مختلف از جمله اقدامات و فعالیت 

های بانک مرکزی پرداختند.

ضرورت پایش دقیق اجرای سیاست ها
 و برقراری تعادل بین منابع و مصارف 

در قانون گذاری
شمس الدین حسینی - نماینده مردم تنکابن در 
مجلس شورای اسلامی - در این نشست با تاکید 
براین نکته که برگزاری این نشست ها باید منجر 
به ایجاد درک مشــترک بین دولت و مجلس در 
زمینه  منابع و مصارف شــود تصریح کرد: شکاف 
اطلاعاتی بین قانونگذار وسیاستگذار عملا به بی 
اثر شــدن اقدامات می انجامد و نمونه بارز این امر 
را می توان در برخی تصمیم هــا و قوانین به عینه 

دید.
وی با اشــاره به تکلیف بودجه سالجاری به شبکه 
بانکی در زمینه پرداخت تسهیلات ازدواج گفت: 
براساس مصوبه مجلس امسال باید به ۳.۴ میلیون 
نفر تســهیلات قــرض الحســنه ازدواج و فرزند 
پرداخت شود که این تعداد با احتساب متقاضیان 
در صف سال گذشته  به ۳.۸ میلیون نفر می رسد 
و صفر شدن این صف نیازمند بیش از ۸۰۰ همت 
منابع اســت؛ حال آنکه کل منابع قرض الحسنه 
در اختیار شــبکه بانکی در سالجاری ۳۰۰ همت 

است.
وی تصریح کرد: بانک مرکزی در اعمال سیاست 
اعتباری موفق عمل کرده اســت امــا نگرانی در 
خصوص پایداری این سیاست، جدی است و اگر 
تدبیری برای تامین مالی بدون رشــد نقدینگی 
اتخاذ نشود فشــارها عملا منجر به رها شدن این 
سیاست خواهد شــد و در این راستا بانک مرکزی 
باید در اجرای قانون تامین مالی مشــارکت فعال 

داشته باشد.
نماینده مرد تنکابن در مجلس شــورای اسلامی 
همچنین با اشــاره به سیاســت های ارزی بانک 
مرکــزی و اثــرات ان در بخش هــای اقتصادی 
گفت: باید ضمن رصد و پایش اجــرای هر برنامه 
و سیاســتی در حوزه ارز و پول و اعتبارات تولید، 
تقویت نقاط قوت و اصلاح مداوم اشــکالات را در 
دســتور کار قرار داد تا اعتبار بانــک مرکزی نزد 
فعالان اقتصادی تقویت شــود.  وی با اشــاره به 
اجرای قانــون جدید بانک مرکــزی از خردادماه 
امسال گفت :برای اجرای این قانون باید ساختار 
و ارکان بانک مرکزی متناســب با ان تغییر کند و 
بانک مرکــزی باید مجلس را درگیــر اجرای این 
قانون کند چراکه اجرای کامل آن با اتکای صرف 

به کارشناسان بانک مرکزی امکانپذیر نیست.  

چهره

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


